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Pous torna 
a guanyar 
el Nacional 
d’atletisme

Unes Falles 
magnífiques. Oliva 
ha gaudit d’unes 
festes que es van 
iniciar amb la Crida 
de la Fallera Major, 
Estefania Chover i 
un pregó, a càrrec 
de María Bertomeu, 
que cal qualificar 
com el millor de la 
història, destacant 
per la reivindicació 
de les tradicions 
valencianes. La 
Cavalcada del 
Ninot va resultar 
espectacular i molt 
concorreguda. I 
per si faltava alguna 
cosa, va haver-hi fins 
i tot polèmica en els 
premis a les millors 
falles. Va guanyar 
Sant Francesc, però 
primer el jurat de la 
Junta Central, havia 
atorgat el premi 
al monument de 
l’Institut. Després 
de la revisió de les 
puntuacions, el 
primer premi va ser 
per a una falla que va 
agradar molt.
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GANDÍA-OLIVA-PEGO

Autobuses Jiménez
Telèfon 902 202 787
Horarios paso dirección 
Gandía: 7:45, 10:25, 
123:20, 15:30, 17:40 y 
18:40. 
Horarios paso dirección 
Pego: 8:20, 10:25, 13:20, 
16:05, 17:40 y 18:40

Estació d’Autobusos de 
Gandía.
Telèfon 962 87 10 64

SERVEIS
D’INFORMACIÓ

TELÈFONS ÚTILS

L’Altet: 966 91 94 00

Manises: 961 598 500

  LÍNIA D’AUTOBÚS

TRANSPORT 
DE VIAJERS

Estació de RENFE de
 Gandía : 912432343
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HORARI DE L’ECOPARC: 

De dilluns a dissabte:
de 10,00 a 19,00 hores 
Diumenges: de 10,00 a 14,00 hores 

AGENDAOLIVA, març 20232

La Regidoria de Gent Gran de l’Ajuntament 
d’Oliva ha felicitat a Mercedes Bertomeu Co-
llado pels seus 100 anys de vida. Aquesta veïna 
centenària ha sigut sempre una dona compro-
mesa i socialment molt activa. Mostra d’açò és 
la seva presidència al front del col·lectiu d’Ames 
de Casa sota el qual l’associació es va agregar 
a Tyrius. La seva gestió des de maig de 1984 a 
novembre de 1987 com a presidenta de l’entitat 
va ser reconeguda per l’Ajuntament d’Oliva en 
2016.

 La seva vessant artística li ha permès pintar 
molts quadres que omplin sa casa de color i 
art. A dia de hui, Mercedes encara té l’expressió 
artística ben interioritzada i de tant en tant pinta 
alguns quadres. Amb el pas dels anys, cada 
vegada és més selectiva amb els traços que di-
buixa i l’energia que dedica a cadascun d’ells.

Mercedes Bertomeu 
rep la felicitació de 
l’Ajuntament en el 
seu 100 aniversari
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SANITAT
Ambulatori . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 296 71 00
Ambulatori urgències . . . . . . . . . . . 96 296 71 05
Consultori San Francesc  . . . . . . . . 96 282 99 40
Ambulatori (consulta platja) . . . . . . 96 282 98 30

RESIDENCIAS TERCERA EDAD
Residencia Sant Francesc . . . . . . . 96 296 36 36
Residencia Virgen del Rebollet . . . . 96 285 00 52
Residencia La Carrasca . . . . . . . . . 96 285 80 81

PER E-MAIL
oliva@elnostreciutat.com

PER A REMETRE INFORMACIÓ A 
ESTA PUBLICACIÓ

EMPRESES SERVEIS
Iberdrola 96 283 85 17
Agència de Butà 96 285 08 44
Aigües potables Bolinches 96 285 05 87
Aigües potables Bullent 96 285 40 00
Aigües potables platja 96 285 20 62

DEPENDENCIES MUNICIPALS
Ajuntament 96 285 02 50
Centre Social Sant Francesc  . . . . . 96 285 05 28
Agencia Agraria y M.Ambiente . . . . 96 285 09 82
Biblioteca Tamarit y Archivo . . . . . . 96 296 37 40
Biblioteca l´Envic  . . . . . . . . . . . . . . 96 296 33 94
Casa de la Cultura . . . . . . . . . . . . . 96 285 02 55
Casal Jove . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 17 35
Cementerio  . . . . . . . . . . . . . . . . . . 617 470 153
Depuradora  . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 37 05
Hort de la Bosca . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 59 24
Almacen Municipal  . . . . . . . . . . . . 96 285 34 81
Museo arqueológico . . . . . . . . . . . . 96 285 46 28
Mercado municipal  . . . . . . . . . . . . 96 285 17 81
Agencia AFIC . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 296 37 02
OMIC (oficina del consumidor) . . . . 96 285 07 09
Oficina de Turisme . . . . . . . . . . . . . 96 285 55 28
Oficina de Turisme (Platja) . . . . . . . 96 285 03 91
Agencia de Desarrollo Local (ADL) . 96 285 17 43
Urbanismo . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 12 57
Fomento económico  . . . . . . . . . . . 96 285 13 48
Oficina de ocupación . . . . . . . . . . . 96 285 17 43
Oficina de Gestión Tributaria . . . . . 96 296 31 66
PIC «punto de información catastral» .  96 285 04 97
OLAMA . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 09 82
Polideportivo – oficinas . . . . . . . . . 96 285 29 20
Polideportivo- piscina cubierta . . . . 96 285 36 23
Servicios Deportivos . . . . . . . . . . . . 96 285 02 21
Servicios Culturales . . . . . . . . . . . . 96 285 02 55
Teatro Olimpia . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 05 20
Servicios Sociales  . . . . . . . . . . . . . 96 285 03 75

CENTRES SOCIALS
Centro social Sant Vicent . . . . . . . . 96 285 02 13
Centro social Sant Francesc . . . . . . 96 285 05 28
Centro de Participación Ciudadana 96 296 37 46

SERVEIS D’URGÈNCIA
Urgències  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .112
Creu Roja . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  96 283 91 47
Guàrdia Civil  . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 02 05
Policia local  . . . . . . .  092// 962850250 (ext 501)
Policia nacional  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  091
Samu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  900 16 11 61
Centre Dona (24 H). . . . . . . . . . . . .  900 580 888
Incendis Forestals  . . . . . . . . . . . . .  900 161 515

COL·LEGIS
Sant Josep de la Muntanya . . . . . . 96 285 27 04
Alfadalí . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 282 66 25

� Farmàcia Catalá  96 285 01 05       Plaça de l’Ajuntament, 3            oberta dia 23

� Farmacia Ruíz  96 285 17 97       C/Poeta Querol, 29            oberta dia 24 

� Farmacia Hnos. Aparisi  96 285 18 36       C/ De Dénia, 9             oberta dia 25 

� Farmacia Galiano  962 85 15 21        Plaça Casa Alonso            oberta dia 26

� Farmacia Martí  96 285 30 36       C/ Alcalde Fco. Llorca, 14            oberta dia 27

� Farmacia Escrivà  96 285 05 83       C/Passeig Lluís Vives,11            oberta dia 28

� Farmàcia Catalá  96 285 01 05       Plaça de l’Ajuntament, 3            oberta dia 29

� Farmacia Ruíz  96 285 17 97       C/Poeta Querol, 29            oberta dia 30 

� Farmacia Hnos. Aparisi  96 285 18 36       C/ De Dénia, 9             oberta dia 31 

� Farmacia Galiano  962 85 15 21        Plaça Casa Alonso            oberta dia 1

� Farmacia Martí  96 285 30 36       C/ Alcalde Fco. Llorca, 14            oberta dia 2

Hort de Palau ...............................96 282 66 95
La Carrasca...................................96 282 65 75
Lluís Vives.....................................96 282 65 80
Ntra. Sra. Del Rebollet...................96 285 00 70
Santa Ana ....................................96 282 64 75
Verge dels Desamparats...............96 282 65 70
Escola d’Adults (E.P.A.).................96 285 06 98
Escola infantil «El Caragol»............96 285 06 68
Escola Infantil La Taronja..............96 285 62 80
Escola Infantil Borfal.....................96 285 37 14

INSTITUTS
Institut (I.E.S.) Gabriel Ciscar........96 282 94 35

Institut (I.E.S.) Gregori Maians......96 282 99 90

ALTRES SERVEIS
Correos........................................96 285 15 75
Conservatorio...............................96 285 36 59
Jutjats Oliva..................................96 296 36 29
Registre Civil................................96 285 87 98 
Llar de Pensionistes.....................96 283 92 99
Registre de la Propiedad..............96 283 82 04
Taxis (parada Oliva)......................96 285 14 06
Taxis (parada Gandia)..................96 287 21 20
Escuela de Música Sta Cecilia.....96 285 39 25
Asociación Artístico-Musical........96 285 61 19

JAVIER LLOPIS No ho penses més i fes-te soci!!!

962 839 147

Un moment de la celebració, amb Mercedes Bertomeu acompanayda de gent. 
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LES OBRES DE L’EDIFICI ESTAN PARALITZADES I S’HAN DETERIORAT AMB EL PAS DELS ANYS

Oliva interposa recurs contra el Centre 
Ecumènic sense saber que vol fer allí
E l ple de l’Ajuntament d’Oliva va 

aprovar amb els vots de Com-
promís-PSOE, l’abstenció de 

Projecte Oliva i el vot en contra del PP 
i Ciutadans, interposar un recurs d’ape-
l·lació contra la sentència dictada pel 
Jutjat contenciós administratiu número 
4 de València en el recurs contenciós 
administratiu interposat per l’Arquebis-
bat de València sobre el tema del Centre 
Ecumènic El Salvador, en la qual inicial-
ment es donava la raó a l’Arquebisbat 
valencià.

El plenari de data 29 de desembre de 
2020 va interposar un primer recurs 
pel qual es quantificava el detriment 
causat en la parcel·la municipal objecte 
de la cessió i posterior reversió, a con-
seqüència de les obres que va executar 
sobre l’esmentada parcel·la “que resul-
ten inservibles i han de ser objecte de 
demolició i es requereix a aquesta en-
titat perquè procedeix a l’ingrés”. Es va 
facultar a l’alcaldessa a l’adopció dels 
actes necessaris per a la contractació de 
la defensa jurídica de l’Ajuntament en el 
present assumpte.

A la vista de la indicada Sentència, es 
va sol·licitar al despatx d’advocats De 
Juan & Olavarrieta, contractat per a la 
defensa de l’Ajuntament en primera ins-
tància, informara sobre la conveniència 
d’interposar Recurs d’Apel·lació contra 
aquesta. Aquest informe es va emetre el 
dia 20 de febrer d’enguany, concloent 
que “existeixen raons que aconsellen 
interposar recurs d’apel·lació davant 
el TSJCV a fi de que es pronuncie sobre 
l’existència d’anys en la parcel·la en tant 

Restes on es volia fer el Centre Ecumènic El Salvador. 

en conte l’adaptació de la mateixa, per 
a la implantació de qualsevol ús que 
comporta irremeiablement la imputació 
de despesa a l’erari públic, que no té 
el deure de suportar l’Ajuntament. Més 
sobre una obra inacabada per culpa de 
l’Arquebisbat”.

A més s’indica que “el deteriorament 
que també es plasma en el condicio-
nament que suposa l’interés públic, 
el manteniment de la infraestructura 

inacabada, que es veu clarament com-
promesa”.

L’alcaldessa Yolanda Balaguer va ex-
plicar que segons els informes que dis-
posa el govern el que sobraria és “una 
sobrecapa de formigó amb els pilars su-
periors” mentre que el portaveu de Pro-
jecte Oliva Joan Mata va assenyalar que 
“han perdut la sentència perquè, segons 
diu el jutge en aquesta, es desconeix el 
que vol fer l’Ajuntament d’Oliva en la 

parcel·la, i si ho diuen tindran raons per 
a defensar-se davant els tribunals”. 

Per la seua part Pepe Salazar i Salvador 
Llopis van demanar al govern que cessa-
ra de litigar “perquè ens costarà molts 
diners a l’erari municipal” i van advocar 
per arribar a un acord per a solucionar 
el futur de la parcel·la municipal “pel bé 
del municipi i també dels veïns de la zo-
na afectats per l’estat d’aquesta”.

Llopis va proposar un Concurs d’Idees 

per a la possible utilització, en un futur, 
de l’estructura inacabada de l’actual 
Temple Ecumènic, però només li van 
donar suport els grups de l’oposició ja 
que el govern va rebutjar la proposta en 
aquest moment del procés sobre la par-
cel·la de més de 25.500 metres quadrats, 
que és propietat municipal i l’estat de sa-
lubritat de la qual va ser denunciat també 
pels veïns de la comunitat confrontant 
Malibú Beach fase 1 d’Oliva Nova.

Història d’un gran fracàs
El 2 de maig de 2002, en una reunió de la fundació 

TECSAL es van adjudicar les obres a la UTE FCC-To-
rrescamara entre les huit ofertes presentades per 
a l’execució de la primera de les fases del Centre 
Ecumènic El Salvador d’Oliva. Les obres estan para-
litzades des del mes de juliol de 2003, fa dos anys i 
quatre mesos.

El solar cedit per l’Ajuntament d’Oliva a l’Arque-
bisbat de València de 25.592 metres quadrats en 
l’àmbit del sector 2 Oliva Nova, al costat del Camí 
Vell de Dénia està pràcticament igual des de la seua 
paralització, encara que les estructures han anat 
danyant-se cada vegada més amb les condicions me-
terológicas.

L’Arquebisbat de València va anar incomplint, una 
a una, totes les promeses que va fer des del principi 
del projecte. Ni es va començar en la data prevista, 
un projecte que es va començar a gestar en 1999, ni 
es va concloure la primera de les seues fases dins de 
les previsions, ni tan sols se sap res de les aporta-
cions econòmiques de la pròpia església catòlica per 
al projecte ni de la resta de confessions que habian 
promés ajudar perquè el projecte fora una realitat. 

Els promotors de la iniciativa només van comptar 
amb els huit-cents milions de pessetes que va sub-
vencionar la Generalitat Valenciana per a la realit-
zació del projecte mentre que les esperades ajudes 
europees de momento es van esfumar d’un projecte 
valorat inicialment en més de 3.000 milions de pes-

setes en els quals estava estimat el temple i centre 
ecumènic una vegada conclòs. En el seu moment es 
va encarregar a l’Institut Valencià de Finances (IVF) 
dependent de la Generalitat Valenciana que estudia-
ra la manera d’alçar i rendibilitzar el projecte a més 
de que recolzara la negociació dels crèdits bancaris 
que es van sol·licitar per a afrontar el projecte. 

La primera pedra, beneïda per l’anterior Papa Joan 
Pau II durant una visita d’Eduardo Zaplana com lla-
vors President de la Generalitat Valenciana, va ser 
situada en el solar en un acte que va tindre lloc el 
5 de desembre de 1999 pel cardenal Edward Idris 
Cassidy, president del Pontifici Consell per a la Unitat 
dels Cristians.

Es va dir llavors, que el projecte elaborat per l’ar-
quitecte Salvador Sastre seria “símbol d’unió de to-
tes les confessions cristianes”, amb un gran far cen-
tral de 85 metres amb una creu del qual penjarien 
unes veles similando a un vaixell. A més van afegir 
que Oliva rebria a milions de turistes tot l’any de les 
diferents confessions cristianes. En el centre també 
es va plantejar una comunitat religiosa i una zona 
soci cultural amb biblioteca .

En els documents inicials se li va donar un termi-
ni de temps a l’arquebisbat perquè en el cas de no 
construir-se els terrenys revertiren en el consistori 
i el mateix es va més que depassar.El que va causar 
una gran decepció entre les persones a les quals els 
va agradar la idea inicial. Projecte Temple El Salvador Oliva.
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LA TRANSFORMACIÓ EN VIA URBANA REQUEREIX LA CORRESPONENT MODIFICACIÓ DEL PGOU.

Sol·licitada la transferència de 
la N-332 a domini municipal
O liva sol·licita la transferència de la N-332 a do-

mini municipal. Aquestes son les paraules que es 
recullen a la legislació que la pròpia alcaldessa 

d’Oliva Yolanda Balaguer ha fet constar al Ministeri de 
Transport, Mobilitat i Agenda Urbana segons l’Ordre 
TMA/1160/2021, de 8 d’octubre, on s’estableix el marc 
per a la celebració d’acords de lliurament de vies urbanes 
de la xarxa estatal als ajuntaments, i en ella s’exposa que 
les carreteres de l’Estat o trams determinats d’elles, s’en-
tregaran als consistoris quan passen a ser via urbana. Tant 
és així que es fa imprescindible, segons la legislació, agilit-
zar el procediment per a possibilitar els intercanvis de ti-
tularitat com en el cas de la N-332 en el seu pas per Oliva.

El mètode establert fins ara preveu que el Ministeri con-
tracte l’execució de les actuacions de millora, condicio-
nament dels trams a cedir i l’adequació a la seua nova 
funcionalitat com a via urbana. L’ajuntament d’Oliva, per 
tant, considera necessari definir aquestes actuacions en un 
projecte sobre el qual es basarà l’acord entre el Ministeri i 
la institució local i sobre el que es treballarà una mobilitat 
urbana més sostenible, tècnica, econòmica i mediambien-
talment a Oliva.

Segons l’alcaldessa d’Oliva Yolanda Balaguer, en aquest 
acord l’Ajuntament assumirà la titularitat de la via urbana 
que quedarà subjecte a la condició suspensiva que l’Admi-
nistració General de l’Estat reba de conformitat les obres 
realitzades. «La primera conseqüència a atendre és la nova 
condició que adquireix la carretera N332 al seu pas pel 
nucli urbà d’Oliva. La travessia pot i deu passar a conside-
rar-se una via urbana perquè compleix les condicions, és 
a dir, el trànsit de la carretera és majoritàriament urbà i 
existeix una alternativa viària que manté la continuïtat de 
la Xarxa de Carreteres de l’Estat» ha declarat Balaguer.

“Donat que les citades obres de la variant justifiquen la 
cessió i la carretera nacional és la nostra principal via de 
comunicació urbana es donen les condicions idònies per 
al lliurament de la infraestructura” ha dictaminat l’alcaldes-
sa. Procedeix doncs, segons l’Ajuntament d’Oliva, l’adopció 
d’un acord entre el consistori I el Ministeri.

Respecte a la delimitació del tram a sol·licitar, des de la 
glorieta que permet l’accés pel nord del nucli urbà a l’AP-7 
des de la N-332 i la glorieta en execució que connecta la 
Fase I de la Variant de La Safor amb la N-332, es tenen en 
compte altres elements com ara aquelles zones urbanitza-
bles amb les quals limita o l’enorme incidència en la mobi-
litat urbana i local, entre altres.

En l’actualitat la via té el caràcter de Sistema General de 
Comunicacions Xarxa Viària en el Pla General d’Ordenació 
Urbana (PGOU). La transformació en via urbana implica la 
seua consideració com a Sistema Local de Comunicacions 
Xarxa Viària, la qual cosa requereix la corresponent mo-
dificació del PGOU. Aquesta modificació es realitzarà amb 
posterioritat a l’adopció de l’acord de transferència.

Des de l’inici de la legislatura s’ha treballat intensament 
per a millorar la connexió de l’enllaç nord i sud d’Oliva i mi-
llorar així la connexió i aquest és un pas més per aconseguir 
el nostre objectiu com a govern.

Endavant el Projecte del creuament de la 
Nacional amb la carretera de Pego al Mar
El Ministeri de Transports, Mobilitat i Agenda Urbana (Mitma) 
del govern d’Espanya, va anunciar  l’aprobació del projecte 
de “Control d’accessos en la N-332 entre els quilòmetres 
(km) 206,5 i 209,0. en el terme Municipal d’Oliva”., 
concretament a l’alçada del conegut “Hostal de Sant Jaume” 
junt a la carretera de Pego al Mar. Segons el propi comunicat 
del Ministeri “el projecte aprovat servirà de base a les obres 
que es liciten, amb un pressupost estimat d’obra de 9,6 
milions d’euros”.
Actualment en aquest tram de la carretera N-332 hi ha dues 
interseccions en “T” amb carrils centrals d’espera per als 
girs a l’esquerra, que permeten l’accés a Pego (CV-678) i a 
les platges de la zona. A més del trànsit existent en aquestes, 
sobretot en època estival, cal considerar la proximitat de totes 
dues interseccions (amb uns 620 metres aproximadament). 
També cal tenir en compte la proliferació d’accessos directes 
en tots dos marges.
Aquestes circumstàncies van provocar que des de les 
administracions locals es plantejaren diferents solucions 
que evitaren el punt negre en que s’havia convertit aquesta 
carretera que acumula un trànsit constant durant tot l’any i que 
es veu incrementat exponencialment en època estival.
Amb la situació plantejada amb aquest projecte que s’ha 

aprovat finalment, s’executarà un enllaç tipus “diamant” amb 
pesos que unirà les dues interseccions T, i a més s’executaran els 
camins de servei bidireccionals en tots dos marges per al control 
d’accessos en la mateixa N-332, entre els punts quilomètrics 
206,5 i 209 en el terme d’Oliva.
Les obres començaran en el quart trimestre de 2023 o el primer 
de 2024. I tal i com es va comprometre el Director General 
de Carreteres, en la reunió mantinguda amb la vicealcaldessa 
d’Oliva, Ana Morell i l’alcalde de Pego, Enrique Moll, el passat 17 
d’octubre de 2022, el projecte ja ha sigut aprovat en aquest mes 
de desembre.
La vicealcaldessa d’Oliva ha agraït als tècnics del Ministeri que 
en tot moment ens han mantingut informats de l’evolució del 
projecte i la seva tramitació, així com a la Ministra de Transports, 
Mobilitat i Agenda Urbana, Raquel Sánchez, per la celeritat i 
el compliment de la seva paraula a l’hora d’abordar aquest 
problema” ha declarat la representat d’Oliva.
“S’ha donat una solució a una reivindicació històrica que 
venim fent tant els veïns i veïnes de Pego com d’Oliva i que ara, 
després d’aquesta negociació conjunta i amb la clara voluntat 
de treballar per millorar les nostres connexions, s’ha afrontat 
amb garanties per a la seguretat viària entre els nostres dos 
municipis. Estem d’enhorabona” ha afegit Morell.

Reunió en el Ministeri amb representants dels ajuntaments d’Oliva i Pego.
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La Cavalcada del Ninot 
demostra el treball de les falles
Les falles d’Oliva van celebrar una 

gran Cavalcada del Ninot que va 
presidir la Fallera Major Este-

fanía Chover i en la qual van destacar 
comparses com les falles Conservatori, 
primer premi; Institut, segon premi 
o Sant Francesc, grups com els Lu-
miers de Conservatori, primer premi 
i Per ofrenar de Sant Francesc, segon 
premi. I figures centrals com les de 
les falles Institut, primer premi, i Sant 
Francesc, segon premi. La situació 
del Teatre Olímpia va ser una de les 
crítiques que més van aparéixer en la 
desfilada.
Va obrir la comitiva la Falla de la 
Mar amb “El Rei León” i tots els 
seus components com a animals de 
la pel·lícula, lleons, elefant, ocells, 
girafes, zebres i la sabana africana 
com ninot central. Li va seguir la 
Falla Sant Francesc, sota el lema 
‘Taronges nostres de cada dia’, 
amb el temps de la recollida, les 
dones del magatzem, la marca local 
‘Pinotxo’, les Taronges al tren amb 
la critica que mai arriba i la figura 
central ‘La flor del taronger’.
Va seguir la Falla Pensat i Fet amb 
critiques directes al Teatre Olímpia, 
els excrements canins, el trànsit 
amb Cruella de Ville, Campaneta 
i Garfi o la Bella Dorment “Oliva 
dorm com la bella, però la merda 
campa en ella”, el soroll i la falta 
d’un espai per a joves també van 
aparéixer. Quarta va ser la Falla 
Institut, sota el lema ‘Resorgir de 

zero’ amb crítiques a l’educació, 
relacions socials, cultura i teatre 
Olímpia, sanitat, comerç, tres 
batucades, i tancant una magnífica 
figura individual del ressorgir 
feminista ‘L’ocell fènix’.
La comissió de la Falla L’Estació 
va abordar diversos contes amb 
el lema ‘En quin conte vivim?’ 
com Blancaneu, el Rei León, 
Peter Pan, l’interessant grup de 
Shrek i La Bella i la Bèstia. En 
sisena posició va desfilar la Falla 
Casa d’Alonso, que va destacar 
per les seues coreografies en la 
desfilada i recordant que ‘La vida 
és un aparador i a tots ens agrada 
aparentar’, amb Pantoja i Paquirrín, 
Grease demanant una discoteca 
a Oliva, les monges bailantes, 
pel·lícules com Moulin Rouge, 
Mamma Mia criticant la campanya 
electoral, Cats per a acabar amb el 
divertit grup de Priscilla la reina del 
desert de travestís.
Finalment va desfilar la Falla 
Conservatòri, que va fer una 
gran faena en la seua desfilada 
sota el lema ‘La Bella Oliva’ amb 
els inventors, els jocs de te, els 
plomalls, el magnífic grup dels 
Lumiers, els rellotges, les roses i 
per a concloure la figura central de 
Bella, que va tancar la cavalcada 
prèviament a la fallera major d’Oliva 
i la Federació de Falles d’Oliva 
acompanyades per la Banda de la 
Associació Artístic Musical d’Oliva.

L’ACTE EL VA PRESIDIR LA FALLERA MAJOR ESTEFANÍA CHOVER

El primer premi,  el grup Les Lumiers del Conservatori .

La figura 
central de 
la Falla 
Institut, 
guanyadora 
del primer 
premi. 

El segon premi va ser per al grup Per ofrenar de Sant Francesc. 

La figura 
central 
de Sant 
Francesc va 
aconseguir 
el segon 
premi.
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Estefania Chover anunciava 
el començament de la festa
“Obriu els vostres armaris, traieu les bruses i 
mocadors i ompliu de comboi i alegria els carrers. 
Que els terratrémols siguen només el final de les 
mascletades, els esclats siguen de la pólvora i els coets 
i deixeu un rastre de solidaritat i germanor a veure 
cremar l’última falla. Ja estem en falles” va llançar la 
fallera major de 2023 Estefanía Chover des del balcó 
principal de l’Ajuntament d’OIiva en la Crida dissabte 
passat al migdia després del millor pregó de la 
història fallera olivense realitzat per la jove cantautora 
local María Bertomeu “La Maria” que va enlluernar 
als assistents a l’acte i va tindre una sonora ovació 
dels diversos centenars de persones congregats en la 
plaça de l’Ajuntament.
Va reconéixer que han sigut els fallers “les ales que 
han fet que l’ocell fènix ressorgisca amb més força 
que mai. Les falles tenen la seua pròpia cultura, la 
del treball, l’esforç i de la perseverança, per ressorgir 
cada any d’aquestes cendres”. A Oliva les falles 
tenen una mentalitat oberta i sense perjudicis “i som 
capaços d’adaptar-nos als temps que corren, sense 
oblidar la tradició i les arrels. Perquè som símbol 
d’innovació, creativitat i modernitat, som olor, color, 
soroll, gust i tacte i som l’essència de cada barri”.
“Estic molt orgullosa de ser la vostra representant 
en un any difícil, perquè es que tot això que hem fet 
té el seu recompensa i fa que siga un any especial” 
va afegir. I va advocar per en 2023 “fer entre tots les 
millors falles que s’han vist mai”.
L’alcaldessa Yolanda Balaguer va donar la benvinguda 
a la Crida fallera 2023 “hui és un dia molt especial 
per a les falles d’Oliva, un dia molt especial per a la 

ciutat, un any més tornem al balcó per a la Crida de 
la nostra fallera major Estefanía Chover, acompanyada 
per Cristina, la seua cort d’honor. Com a alcaldessa 
d’Oliva vull desitjar a tots i especialment a Estefanía 
unes falles 2023 plenes d’alegria, diversió i bons 
moments i agrair-te la teua disposició i disponibilitat , 
per a representar al teu poble amb elegància, la teua 
saber estar i estima. Enhorabona per ser tan bona 
ambaixadora de les falles d’Oliva”.

EL MILLOR PREGÓ DE LA HISTÒRIA
María Bertomeu va fer un discurs molt emotiu, 
reivindicant l’essència de les tradicions valencianes, la 
gastronomia, les paelles i sobretot la taronja, producte 
fonamental de la nostra terra. “Vull fer una Crida per 
a recordar el valor de la nostra taronja i que a poc a 
poc, sense adonar-nos, li estem llevant. Si no lluitem per 
ella se n’aniran records i identitat del nostre poble. Les 
taronges són or, són les treballadores dels magatzems, la 
suor dels nostres avantpassats, de les persones que ens 
han deixat i ho han donat tot per elles”.
Va dir que les falles són un 50% de gastronomia. 
“M’heu portat ací per la música, però realment 
han sigut les falles les que m’han portat a la música 
d’arrel. A les falles ho dec tot, i sobretot a la meua 
falla que m’heu vist créixer”. Oliva és rica perquè és 
diversa “a veure quin poble té un faller major, falleres 
majors, presidents i presidentes” i va acabar cantant 
a viva veu unes estrofes en valencià demanant que 
“el foc ens purifique i iniciem noves falles”. “Estimat 
poble d’Oliva, comunicar-vos voldria, que la festa ja 
arriba, comença la festa fallera”.

El segon premi va ser per al grup Per ofrenar de Sant Francesc. 

Estefanía Chover, durant la Crida. 

Fallera Major, Pregonera i alcaldessa en la Crida

El grup Priscilla, de Casa d’Alonso.

Monges ballarines, de Casa dAlonso.
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EL JURAT INICIALMENT VA DONAR EL PREMI A LA FALLA INSTITUT, PERÒ VA HAVER-HI UNA REVISIÓ DE LES PUNTUACIONS

La falla Sant Francesc guanya 
una edició amb polèmica
E l jurat enviat per la Junta Central 

Fallera de València per a les Fa-
lles del 2023 va armat el lio més 

gran de la història de les falles d’Oliva. 
El que mai havía passat: la millor falla 
d’Oliva i Premi Generalitat Valenciana, 
a més de Premi Enginy i Gràcia per a 
la falla Sant Francesc, però li donava el 
primer premi a la Falla institut i el segon 
a Sant Francesc. Inexplicable. Les cares 
de tots dalt de l’escenari eren un poe-
ma. Després d’una revisió de les pun-
tuacions era clar que qui havía guanyat 
era Sant Francesc a qui li se lliurava el 
banderí de primer premi finalment.

El monument de la falla Barri Sant 
Francesc, realitzat per Alfredo Baiona, 
“Taronges nostres de cada dia”, l’últim 
de la seua trajectòria professional amb 
la falla olivense ja que es jubila com a 
artista, va ser el gran triomfador de les 
Falles d’Oliva 2023. 

Representava una figura d’una fallera 
amb un ram de  flor del taronger en una 
mà i una gran taronja en l’altra i sobre 
la qual pengen dues libèl·lules. Al vol-
tant les diverses marques de taronges 
oliveres representaven les diferents es-
cenes en homenatge a l’ex president de 
la Federació de Falles Vicent Pérez. Van 
rebre la banderola el president de la 
comissió, Guillermo Ciscar, i la Fallera 
Major, Àngela Mateu.

SEGON PREMI
El segon premi va anar a parar al 

monument de la falla Institut “Emer-
geix”realitzat per Palacio i Serra que 
tenia la figura d’una bonica cara central 
sobre la qual figura una dama estilitza-

Sant Francesc, millor falla d’Oliva 2023 i primer premi. 

Falla Institut, segon premi. 

da tocant l’arpa i el far d’un port. Van 
rebre la banderola la Fallera Major, 
Clàudia Úbeda, acompanyada per la 
presidenta, Lola Pellicer.

El tercer premi va estar per a la falla 
L’Estació de Germans Miñana. Amb 
el lema “El Circ” amb la figura d’un 

gran domador, pallassos, trapezistes i 
un lleó, entre altres. La fallera major, 
Andrea Galbis, va rebre la banderola al 
costat del president, Rafael Sepúlveda.

El quart premi per a Casa d’Alonso, 
cinqué per a Pensat i Fet, sisé per a la 
Falla La Mar i seté per a Conservatori.

En infantils va guanyar Institut, amb 
enginy i gràcia; segon l’Estació, tercer 
Sant Francesc, quarta la falla La Mar, 
cinquena Casa d’Alonso, sisena Pensat 
i Fet i setena Conservatòri.

El ninot indultat gran va ser per a l’Es-
tació i l’infantil per a la falla institut.

El millor llibret correspon a la falla 
Barri Sant Francesc i segon, a l’Institut. 
En la Cavalcada va guanyar Conservatori i 
segon, Institut. Millor figura: Institut i se-
gon, Sant Francesc. El millor grup va ser 
el dels Lumiers, de Conservatori i segon, 
Seguim ofrenant de Sant Francesc.

Primer, segon i tercer premi en categoria infantil. 

Falla l’Estacio, tercer premi. 

La Fallera Major, a l’Ofrena.Públic, durant la mascletà ecològica. 
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YOLANDA BALAGUER, ALCALDESSA D’OLIVA

-Quin balanç faria del que ha 
estat aquesta legislatura?
Aquesta legislatura la descriuria com 
la legislatura en la que hem encetat la 
construcció d’una ciutat que mira al 
futur amb il·lusió. Això vol dir, per una 
banda, que s’han fet molts esforços 
i s’han invertit molts recursos en 
innovació, economia, infraestructures 
i patrimoni. Per altra banda, significa 
que encara queda molt de treball per 
fer però aques és el camí a seguir.
El balanç, per tant, és positiu. 
En primer lloc perquè no ho hem 
tingut fàcil i malgrat aixó hem seguit 
avant. Hem hagut de gestionar una 
pandèmia i tota la problemàtica que 
se’n derivaba i que era per a tots i 
totes desconeguda: l’economia, el 
comerç d’Oliva, el turisme, el serveis 
de benestar social, la sanitat de nostre 
poble, etc. Tot es va veure afectat i 
l’Ajuntament d’Oliva no va treballar 
al costat de la seua gent sino que 
puc dir ara que va estar a l’altura 
de les circunstàncies gràcies a la 
col·laboració ciutadana i la implicació 
de tot el personal de la casa.
En segon lloc i malgrat el canvi que 
va haver al 2021 en l’alcaldia, l’equip 
de govern ha respost positivament a 
les situacions crítiques. Els consensos 
son imprescindibles no sols per a un 
govern integrat per dos partit polítics 
com el d’Oliva sinó també per garantir 
la plena democràcia en la institució 
municipal. Pense que quan la situació 
ho ha requerit, hem sigut capaços 
t’integrar tots o la majoria dels criteris 
i anar tots i totes a una.

I per últim, ha estat positiu perquè 
hem pogut engegar molts projectes 
que la ciutat d’Oliva necessitava. 
Alguns els hem acabat, altres estan 
en marxa. Son actuacions que més 
que necessitar, mereix una ciutat 
com és Oliva. Projectes que, a la 
fi, milloren la qualitat de vida dels 
veïns i veïnes. Parlem per exemple 
de totes les inversions que hem fet 
en infraestructura, moltes gràcies 
a subvencions i a les aportacions 
municipals, l’Enllaç nord i sud, La 
carretera de Oliva-Piles, en edificis 
municipals o l recuperació del nostre 
patrimoni històric amb l’Enguiny de 
Sucre, El Palau, etc. Projectes, també, 
que garanteixen uns serveis públics 
i de qualitat en matèria de benestar 
social com ara la ludoteca pública 
Olivia o el Centre Social de Sant 
Vicent; en obres i serveis amb el nou 
plec del fem o la millora dels camins 
rurals valorat en més de 700.000 
milions d’euros. En habitatge, amb 
més de 5 milions del Pla de Barris de 
la Generalitat. L’aposta per la millora 
del entorn urbà amb la remodelació 
de places, parcs i jardins o en 
referència a l’eficiència energètica, 
una inversió de més de 800.000 euros 
per renovar l’enllumenat públic i 
intal·lar noves fonts d’energia més 
sostenible.
D’aques últim punt assenyalar que, 
malgrat haver engegat molts projectes 
sóc conscient que en queden molts 
per executar i aquest és un dels 
motius pels que tinc la ilusió i 
ganes de renovar el meu mandat al 

capdavant de l’Ajuntament d’Oliva en 
les pròximes eleccions de maig.

– Des de que va assumir 
l’alcaldía quins son els 
projectes que destacaría?
Com he dit abans, son molts els 
projectes que s’han desenvolupat 
aquesta legislatura i molts altres més 
el que no han pogut ser possible. 
Primer com a regidora i després com 
alcaldessa no ha hagut ni un sol dia 
en el que s’ha deixat de treballar per 
què foren una realitat. 
El meu equip i jo personalment ens 
costaria molt destacar algun projecte 
sobre la resta perque, de nou, es 
tracta d’una actuació que es mesura 
en el seu conjunt, perquè tot suma 
per facilitar la vida a les famílies 
d’Oliva.
No obstant això, considere que ha 
estat imprescindible per al progrés 
de la nostra ciutat dels últims anys, 
l’execució de les obres de l’accés 
nord i sud i l’inici del procediment 
per revertir la travessia de la N-332 
per Oliva. Aquestes suposen no sols 
una millora per a la ciutat en quan 
a la recuperació del seu entorn, per 
la mobilitat o seguretat sinó també 
un impuls per a l’economia d’Oliva. 
El sector industrial veu en la nostra 
ciutat un atractiu per la conexió 
directa entre els polígons i l’autopista 
i situa Oliva com un punt logístic clau 
en la comarca a l’altura de les grans 
capitals.
Per altra banda, cal destacar també la 
increIble tasca que s’ha dut a terme 

Yolanda Balaguer va assumir en 2021 l’alcaldia.

“Hem iniciat 
la construcció 
d’una ciutat 
que mira al 
futur amb 
il·lusió”

al departament de Cultura i Patrimoni 
encapçalat pel meu company 
Julio Llorca, en la recuperació del 
patrimoni històric de la nostra ciutat. 
Fa poc l’Ajuntament va adquirir una 
de les cases del Palau, s’ha contractat 
la redacció del Pla Director del Castell 
de Santa Ana, s’ha pressupostat amb 
més de 1,6 milions d’euros les obres 
de finalització del Centre Olivense, 
hem recuperat l’Enginy de Sucre i 
tenim engegat el Pla Director del 
complex industrial dels Rajolars de 
mitjans del segle XX, entre d’altres 
actuacions. Actualment podem visitar 
la torre de la Comare i fossat i previst 
fer visitable una de les altres torres 
que queden, o també la rehabilitació 
de la Torre de la Pólvora o Colomer, 
que té el projecte enllestit i pressupost 
per a poder restaurar-la. 
Ens hem pres molt seriosament aquest 
objectiu pero sabem que requereix 
de recursos i d’anar poc a poc per a 
fer-ho correctament. Estem contents 
i contentes però no ens conformem. 
Seguim treballant en aquest sentit, 
malgrat que siguen petites coses, son 
avaços importants.

– Quina és la seua opinió sobre 
el tema de la nova concessió del 
fem i neteja viària?
Des de que encetarem aquesta 
legislatura, primer amb David 
al capdavant i després jo com a 
alcaldessa, tot l’equip hem considerat 
aquesta una actuació prioritària a 
abordar. Hem sigut conscients també 
que requereix de molts esforços i 
sacrificis pero la questió requeria 
ja en el seu dia el seu abordatge tan 
necessàri com obligatori.
No ha sigut gens fàcil, he d’admetre 
i ha estat més temps del que ens 
haguera agradat pero tenim una 
valoració positiva de com s’ha dut 
a terme. Les gestions es remunten a 
l’inici de la legislatura pel 2019, les 
quals no hagueren sigut possibles 
gràcies al treball d’anteriors 
legislatures, també cal destacar-ho. 
Els plecs tècnics de la magnitut que 
suposa un contracte de fem i neteja 
viària per a una ciutat tan gran com 
és Oliva son ben complicats. Integren 
diverses fases amb els seus respectius 
procediments administratius i 
burocràtics,  requereix d’una inversió 
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YOLANDA BALAGUER, ALCALDESSA D’OLIVA
Les obres de l’accés nord i sud i l’inici del 
procediment per revertir la travessia de la 
N-332 per Oliva no sols són una millora per 
a la ciutat en quan a la recuperació del seu 
entorn, per la mobilitat o seguretat sinó 
també un impuls per a l’economia d’Oliva

econòmica molt gran per fer front 
a les necessitats de la nostra ciutat i 
com no, escoltar i aplegar a un acord 
amb totes les parts implicades. El 
procés ha sigut llarg perquè hi havien 
molts factors a tindre en compte i per 
a fer les coses bé s’ha d’anar pas per 
pas i, a més a més, la pandèmica i la 
crisi sanitària i econòmica tampoc ha 
ajudat a accelerar-ho.
Dit tot açò, considere que l’esforç que 
s’ha fet per part d’aquest ajuntament i 
del departament d’Obres i Serveis ha 
estat a l’altura de les circunstàncies. 
S’ha tret el contracte del fem, la 
part tècnica s’ha coordinat i s’ha 
treballat correctament, amb totes 
les garanties… Per tant, el balanç 
és positiu perquè hem aconseguit el 
que ens proposarem al principi de la 
lesgislatura que era millorar el servei 
de neteja i recollida de residus amb 
un nou contracte.

-Quins son els temes més 
importants que hi resten 
pendents?
El Centre Olivense que estém a 
l’espera de poder licitar-lo, el Retén 

de la Policia Local d’Oliva, que a 
falta d’uns permisos estará en ús en 
acabar la legislatura. Volem continuar 
millorant la sostenibilitat de la nostra 
ciutat i en aquest sentit, queda molt 
per fer: Seguir executant actuacions 
que milloren l’entorn urbà, instal·lar 
més zones verdes, abordar quüestions 
tan necessàries com és de mobilitat i 
el transport públic no sols per a Oliva 
sino per a tota la comarca o seguir 
invertint en eficiència energètica. 

El mercat municipal, amb eixes ajudes 
europees podrem donar-li l’empemta 
que necessita i mereix, aplicant tècni-
ques innovadores, fent-lo més sotenible 
i per tant més atractiu tant per a visi-
tar-lo com per a consumir al comerç 
local. I com no, el Teatre Olimpia, que 
malgrat tindre fet el avantprojecte és 
una actuació que tenim pendent d’exe-
cutar. Aquest és un projecte que no re-
sulta tan fàcil d’executar ja que suposa 
invertir vora 2 milions d’euros, un 10% 
del pressupost municipal. Entenem que 
és una qüestió a abordar pero el context 
actual ens obliga també a reformular els 
nostres objectius i prioritats pel benes-
tar de les famílies d’Oliva.

– En quan a infraestructures, 
com creu que va a afectar a Oliva 
l’enllaç sud de l’AP-7?

Com he dit anteriorment, l’enllaç sud 
d’Oliva a l’AP7 suposarà molts canvis, 
tant en la forma en la visualitzem la 
nostra ciutat com en la forma en la que 
s’organitza. Aquestes obres executades 
pel Ministeri de Foment responen a una 
demanda històrica del nostre veïnat 
i que no haguera estat possible sense 
la mobilització de la societat civil i les 
gestions dels successius governs muni-
cipals.

Suposarà un canvi en la forma que te-
nim de viure i gaudir la ciutat perquè 
aquest enllaç evitarà el transit de pas pel 
centre de la ciutat i això ens aportarà 
major seguretat i menys contaminació 
en el nucli d’Oliva. Millorarà el tràn-
sit i la mobilitat dels veïns i veïnes que 
voran, per fi, com Oliva deixa de verte-
brar-se entorn a una carretera, la N332 
per passar a ser una ciutat més amable, 
acollidora i humana.

També suposarà un canvi per a l’eco-
nomia de la ciutat com he mencionat. 
La millora en l’accessibilitat dels polí-
gons industrials a l’autopista ens asse-

guren un punt estratègic incomparable 
amb la resta de les ciutats més properes 
de la comarca. Moltes empreses s’han 
interessat i d’altres han establert la seua 
activitat logística a Oliva, fent d’atrac-
tiu també per a moltes altres empreses 
d’arreu del país i de l’Estat. Això es tra-
dueix en llocs de treball i augment de 
la població ocupada i major capacitat 
adquisitiva de les famílies. Al comerç 
local, malgrat no situar-se al polígon, 
també els afecta l’enllaç sud perquè 
aquestes famílies a més d’assentar la 
seua llar a la nostra ciutat, també hi 
consumeixen ací.

Una ciutat amable es aquella que acull 
i fa sentir a casa a tothom. Que convida 
a gaudir de les seues platjes, del seu pa-
trimoni, a consumir en els establiments 
del municipi. Que convida a visitar-la i 
també a quedar-se. I això sols és possi-
ble si s’inverteix en serveis públics, in-
fraestructures i sostenibilitat, com hem 
fet aquesta legislatura.

– Com valora les relacions entre 
Compromís i PSOE en estos anys?

Reconec que en diverses ocasions 
no han estat gens fàcils. És evident que 
com en qualsevol govern de coalició 
amb dos partits, existeixen rivalitats i 
discrepàncies tan ideològiques com en 
matèria de gestió. No obstant això s’ha 
procurat gestionar la ciutat i les respon-
sabilitats de govern posant els interessos 
de les veïnes i veïns d’Oliva per davant 
de les nostres diferències. 

– I el paper que ha jugat l’opo-
sició?

 En ocasions ha fet oposición cons-
tructiva, però també m’he trobat, en 
més ocasions de les que m’agradaria, 
una oposición destructiva.  La confron-
tació i la crispació allunya la ciutadania.
El meu govern i jo personalment com a 
alcaldessa, sempre he tractat d’evitar-la 
i aplegar a consensos, moltes vegades 
impossibles precisament per aquestes 
actituts. 

En qualsevol cas, considere que una 
bona tasca d’oposició és important per 
la bona marxa de la ciutat i de la de-
mocracia.

– Quina és la imatge que, com 
alcaldessa, ha notat que projecta 
la nostra ciutat a l’exterior?

Com una ciutat que s’està transfor-
mant, acoseguint fites importants i amb 
un gran potencial per desenvolupar. Te-
nim una cultura viva, amb programes 
d’activitats culturals per a tots els gustos 
i públics. Les festes d’Oliva monopolilt-
zen quasi cada cap de setmana gràcies 
al teixit associatiu que mobilitza falles, 

cofradies, barris, associacions, compar-
ses, etc. Apostem pels serveis socials, la 
sanitat i l’educació pública i de qualitat i 
acollim grans events esportius. El nostre 
turisme és per a tothom, per als qui vo-
len gaudir d’un passeig pel casc històric 
i visitar el nostre patrimoni com per a 
qui prefereix deleitar-se de la gastrono-
mia local a les platjes d’Oliva. Som de 
reconeixer el comerç local com motor 
econòmic de la nostra ciutat i tanmateix 
rebem noves empreses d’indústria pun-
tera. Oliva és tradició i identitat amb els 
Moros i Cristians, la Setmana Santa, les 
Falles, el Porrat i també és innovació, 
sent punters en quan a incorporació de 
noves teconologies a l’abast de tota la 
ciutatania.

– Ens pot avançar si hi haurà 
novetats a la llista municipal de 
Compromís a les pròximes elec-
cions de maig?

El comité de campanya electoral de 
Compromís per Oliva està treballant per 
a oferir a la ciutadania d’Oliva el millor 
equip de persones, representatiu de 
totes les veínes i veïns. No puc avançar 
cap informació pero sense cap dubte 
integrarem tant a persones amb expe-
riència política i de gestió com aquelles 
que donen el pas de presentar-se per 
primera vegada. En resum, estem tre-
ballant una llista per a governar Oliva 
de nou.

– Com afronta personalment 
aquesta campanya després de 
ser triada pel Ple de l’Ajunta-
ment alcaldessa a meitat legis-
latura?

Com he dit abans, tant pel que hem 
fet com pel que queda per fer encete 
aquesta nova etapa amb il·lusió i ganes 
de continuar deixant-me la pell cada 
dia pel meu poble. Pero no d’il·lusió 
es governa un Ajuntament. Així que 
encarem el meu equip i jo aquesta 
campanya amb moltes ganes de trans-
formar Oliva i Compromís es garantia. 
I això ens empenta a continuar el camí 
iniciat.

– Finalment, quin missatge do-
naría a la ciutadanía en la recta 
final de legislatura?

Els diría que som la prova de la politi-
ca del tu a tu, de l’escoltar i el treballar 
colze a colze.

Que necesitem el seu suport per fer 
politiques progressistes que milloren la 
vida de la ciutadania. 

Que tenim un projecte i que els convi-
dem a coneixer-lo, perque necessitem 
portar-lo endavant, perque necessitem 
seguir millorant Oliva.
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EL SECRETARI AUTONÒMIC DE TURISME VA LLIURAR EL DISTINTIU

SUPOSARAN UNA INVERSIÓ DE 4 MILIONS D’EUROS, SEGONS EL CONSELLER DE SANITAT

Mínguez: “Les obres del centre de 
salut començaran a la fi d’abril”

Oliva ja és Municipi Turístic de 
Rellevància de la Comunitat 

El secretari autonòmic de turisme 
Francesc Colomer va lliurar el passat 
dilluns 13 de març a l’alcaldessa d’Oliva 
Yolanda Balaguer, el distintiu de “Mu-
nicipi Turístic de la Comunitat Valen-
ciana” i va assenyalar que “, l’esforç 
col·lectiu, la victòria d’equip, la compe-
netració de moltes voluntats a l’hora de 
situar a Oliva d’acord amb la nova Llei 
de Turisme, oci, hospitalitat i l’Estatut 
del Municipi Turístic, que és molt més 
exigent des del punt de vista de quin 
és la ciutat turística, que és la primera 
línia de defensa d’un municipi turístic 
d’acord amb uns paràmetres que trac-
ten de premiar la proactivitat, no sols 
es valora el nombre de pernoctacions 
i visitants, sinó hi ha altres coses que 
m’agrada subratllar, com el fet de tindre 
una Estratègia Turística, saber on i com 
vols anar i per tant tindre una cogober-
nanza amb el sector, fer participar a la 
ciutadania i al sector organitzat amb el 
que és l’estratègia de la ciutat, tindre un 
producte turístic de primer ordre, pro-
mocionar-lo, tractar de canviar la sala 
de màquines de la governança turística, 
destinació turística intel·ligent, estar en 
la xarxa DTI, en definitiva tindre la vo-
luntat manifesta de voler ser una ciutat 

El conseller de Sanitat amb membres de la corporació durant la visita a Oliva

L es obres consisteixen en la cons-
trucció d’un nou edifici de 2.000 
m² i el termini d’execució és de 

15 mesos. El centre acollirà la base 
SAMU, que fins ara se situa en el centre 
de salut Jaume Roig d’Historiador Ber-
nardino Llorca. Comptarà amb 6 con-
sultes de medicina de família, 6 de pe-
diatria, àrea d’extraccions i tractaments 
i una àrea d’atenció a la dona.

El conseller de Sanitat Universal i Salut 
Pública, Miguel Mínguez, va presentar 
el projecte de construcció del nou cen-
tre de salut Sant Francesc d’Oliva i ha 
assenyalat que “a la fi d’abril està pre-
vist que s’inicien les obres de construc-
ció d’aquest nou centre sanitari en el 
qual s’ha realitzat una inversió de quasi 
4 milions d’euros”.

El conseller de Sanitat va estar acom-
panyat durant la presentació del pro-
jecte a la Biblioteca de l’Envic per 
l’alcaldessa d’Oliva, Yolanda Balaguer, 
el director general d’Alta Tecnologia, 
Inversions i Infraestructura, Jaime Pe-
ris, la directora general d’Assistència 
Sanitària, Mariam García Layunta i la di-
rectora territorial de Sanitat a València, 
Maite Cardona.

Durant l’acte, Mínguez va destacar la 
importància que té per a la població 
d’Oliva la posada en marxa d’aquest 
nou centre sanitari. “Es tracta d’un edi-
fici nou, modern i ampli, que comptarà 

amb tots els recursos necessaris per a 
poder respondre a les necessitats sa-
nitàries actuals i futures d’aquesta lo-
calitat”.

El nou centre sanitari Sant Francesc 
d’Oliva es construirà en una superfície 
de 2.000 m², de manera que una vega-
da entre en funcionament substituirà a 
l’actual consultori auxiliar del munici-

pi. El termini d’execució de les obres 
previst és de 15 mesos.

Segons va explicar el conseller, 
“aquest centre comptarà amb més ser-
veis i equipament del que estava previst 
inicialment, per la qual cosa garantirà 
que els ciutadans d’Oliva reben la mi-
llor atenció sanitària. A més, en aquest 
mateix edifici es reservarà un espai per 

a poder situar la base de l’ambulància 
del SAMU”. 

CARACTERÍSTIQUES
En concret, el centre de salut tindrà 

una àrea de medicina de família amb 6 
consultes de medicina i 6 d’infermeria, 
una àrea de pediatria amb 2 consultes 
de pediatra i 1 d’infermeria pediàtrica, 

una àrea d’extraccions i tractament, 
àrea de treball social i una àrea d’aten-
ció a la dona.

Quant a la base SAMU, que es troba 
actualment en el centre de salut Jaume 
Roig situat al carrer Historiador Ber-
nardino Llorca, es traslladarà al nou 
centre de salut una vegada finalitzen les 
obres. En aquest espai se situarà tot el 
necessari per al personal d’emergèn-
cies, com és la sala de treball, vestuaris, 
cuina, menjador, dormitoris i magat-
zem. D’aquesta manera, quan entre en 
funcionament el nou centre de salut, 
quasi la meitat de la població d’Oliva 
tindrà assignat el nou centre de salut 
Sant Francesc i l’altra meitat seran ate-
sos en el centre sanitari Jaume Roig 
d’Historiador Bernardino Llorca.

L’alcaldessa d’Oliva, Yolanda Bala-
guer ha declarat que “es tracta d’una 
molt bona notícia per a Oliva, un pro-
jecte que aporta més i millors serveis 
i equipaments, més dels previstos ini-
cialment i amb la capadidad d’atendre 
les necessitats de la nostra població, les 
presents i les futures”. I afig que “des-
prés de deu anys reclamant el centre 
de salut ara parlem d’una realitat que 
veurem dins de 16 mesos”.

En el departament de salut de Gandia 
s’han invertit més de 5,4 milions d’eu-
ros destinats a la millora de les infraes-
tructures sanitàries. 

turística”. Va afegir que “ Oliva ha com-
plit, això no ho regala ningú i té un Pla 
de Sostenibilitat en el marc dels Next 
Generation, la qual cosa és una opor-
tunitat per a connectar amb el turisme 
que ve, que triarà destins que hagen fet 
els deures”.

Colomer ha explicat que en el nou 
estatut del municipi turístic de la Co-
munitat Valenciana “no sols compten 
els criteris quantitatius, sinó que també 
es té en compte tindre una estratègia 
turística, la lluita contra l’intrusis-
me, l’accessibilitat, l’hospitalitat, o la 
intel·ligència turística”. Així mateix, 
Francesc Colomer ha recordat que els 
destins amb la condició de municipi 
turístic “tindran una vinculació amb el 
fons de municipis turístics”.

L’alcaldessa d’Oliva Yolanda Balaguer 
va dir que el distintiu “és molt ben aco-
llit per la ciutat. Aqueix viatge a Ítaca 
és el viatge i no sols l’objectiu. És de 
justícia reconéixer que des del Depar-
tament de Turisme s’ha treballat a fons, 
per a complir amb tots els objectius 
que eren uns grans reptes. I posar en 
valor tots els departaments que han es-
tat implicats en el procés, que fan que 
les platges funcionen amb les banderes 

blaves, el salvament i tot”. De fet tam-
bé han participat departaments com el 
de modernització administrativa, que 
va treballar els plecs per a contractar 
el DTI (Destí de Turisme Intel·ligent) 
i ha puntuat tindre facilitats amb el 
gestor d’expedients o el Pla Director 
de Smart City i Cultura i Treballat per a 
aconseguir les Q de qualitat als Museus 
i donar-li un prestigi d’àmbit nacional 
a aquests.

Kino Calafat va afegir que “sem-
bla que no, però ha costat moltíssim. 
Gràcies a Francesc que ha vingut a 
donar-nos el reconeixement. Des del 
primer dia volíem veure on podíem 
arribar i ens ha donat suport la Con-
selleria i la Generalitat. Hem seguit el 
camí adequat per a complir els objec-
tius i marcar-se un demà. Continuarem 
treballant perquè el turisme d’Oliva si-
ga tan bé com siga possible dins de la 
Comunitat Valenciana”.

El secretari autonòmic de turisme 
Francesc Colomer va ser convidat per 
l’alcaldessa d’Oliva Yolanda Balaguer 
a escriure en el Llibre d’Honors de 
la ciutat i va assenyalar que era un 
gran honor per a ell signar en aquest 
llibre.

SOBRE EL CAMÍ VELL DE PILES

Les obres d’ampliació i millora de la carretera CV-670 que connecta 
Piles i Oliva s’han licitat amb 2 milions d’euros i es preveu l’inici 
imminent aquest mes de març.
El Camí Vell de Piles passarà a ser de direcció única per donar solució 
a una demanda persistent del sector agrícola dels dos municipis.
L’alcaldessa d’Oliva, Yolanda Balaguer, i el regidor d’Agricultura, 
Miquel Domenech, visitaren el passat dimarts 28 de febrer la població 
de Piles a petició del seu alcalde, David Morant, per estudiar l’impacte 
de les actuacions previstes sobre la carretera que connecta els dos 
municipis, la CV-670, coneguda com la carretera de les platges del sud 
de la Safor o Natzaret-Oliva.
La millora de la connectivitat per carretera entre Oliva i Piles es 
materialitzarà amb l’ampliació de la plataforma de carretera i la 
construcció d’un vial ciclopeatonal, corregint els problemes que 
sorgien en aquest tram en matèria de seguretat, i condicionant l’accés 
rural al mateix amb asfaltat i senyalística nova.
Aprofitant les actuacions que es preveuen iniciar imminentment 
aquest mes de març, s’ha volgut solucionar una demanda  
persistent del sector agrícola. Això és, fer d’únic sentit el   
camí Vell de Piles des de Terranova fins a Oliva i mantenint el 
doble sentit de Terranova a Piles. A més a més, segons informa 
el responsable d’Agricultura de l’Ajuntament d’Oliva Miquel 
Domenech, «s’ha treballat un camí opcional que és el camí de les 
Passadores per a fer un circuit tancat i facilitar l’accés a aquest 
camí a tot el sector agrícola afectat de la zona». «Hem intentat 
donar una solució a una problemàtica que el sector agrícola 
ens indica des de fa molt de temps i aprofitem l’ocasió per a fer 
aquesta actuació i millorar la seguretat i el trànsit en aquest camí» 
ha indicat Domenech.

Resposta a la petició 
del sector agrícola 
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SE CELEBRARÀ DEL 5 AL 8 DE MAIG

QUATRE-CENTES PERSONES ES VAN CONGREGAR EN LA PRESENTACIÓ DE LA CANDIDATA DE PRO

Yolanda Pastor anuncia una auditoria 
a l’Ajuntament si guanya les elecciones 

Quatre xefs amb estrela Michelín 
en el jurat Concurs de Coques

El IV Concurs Nacional de Coques Ciu-
tat d’Oliva tindrà un jurat excepcional 
amb quatre dels millors xefs de la Co-
munitat Valenciana, entre ells un cuiner 
tres estreles Michelín per revelar, Cristi-
na Figueira xef del restaurant “El Xato” 
de La Nucia amb una estrela Michelín i 
cinqué millor restaurant del món Tri-
padvisor, Rafa Soler, xef del Restaurant 
Audrey’s de Calp amb una estrela Mi-
chelín i José Manuel López xef del res-
taurant Peix i Brases de Dénia amb una 
estrela Michelín.

Però a més estaran Vicente Sancho 
únic mestre MOF Boulanger’s en la 
Comunitat Valenciana, el cap de l’àrea 
de formació de la xarxa de CDT’s de la 
Comunitat Valenciana Javier Solsona, la 
directora de continguts de Gastrònoma i 
Alacant Gastronòmica Maje Martínez i el 
periodista gastronòmic de Punt Mitjana 
Lluís Penyafort. Així ho van presentar 
aquest dimarts 14 de març el president 
de la Associació Gastronòmico-Cultural 
“Amics dels Coques “ d’Oliva Pepe Co-
taina , el regidor de turisme de l’Ajunta-
ment d’Oliva  Kino Calafat i el vicepresi-
dent de l’entitat Miquel Font.

Amb moltes novetats, del 5 al 8 de 

Yolanda Pastor i Joan Mata.

È xit en la presentació de la candi-
data de PRO, que va congregar al 
voltant de 400 persones al carrer 

Sant Carles d’Oliva. Yolanda Pastor va 
conversar amb Joan Mata, fent una va-
loració de l’actual legislatura, explicant 
els principals problemes que te Oliva,  
coneixent l’alternativa al govern d’Oli-
va que PRO representa, i com es troba 
l’agrupació de Projecte Oliva per afron-
tar la nova cita electoral

Projecte Oliva va celebrar, la vesprada 
del divendres 10 de març de 2023, l’ac-
te de presentació de la seua candidata a 
l’alcaldia per als comicis de 28 de maig. 
Yolanda Pastor opta a tornar a guanyar 
les eleccions municipals, com ho va fer 
en 2019.  

L’acte es va realitzar a la seu electoral 
de Projecte Oliva, situada al carrer Sant 
Carles, nº 8, on van assistir al voltant de 
400 persones, amb les quals va conver-
sar Yolanda Pastor en un diàleg conduit 
per Joan Mata, regidor de PRO, i on es 
van anar desgranant els distints aspectes 
del Projecte de ciutat que la formació 
local presentarà com alternativa a l’ac-
tual govern. Es va instal·lar una pantalla 
i un equip de so a l’exterior de la Seu 
de PRO perquè els qui estaven fora po-
gueren seguir l’acte. Pastor va anunciar 
una Auditoria a l’Ajuntament si guanya 
les pròximes el.leccions municipals del 
28 de maig.

Primerament es va fer una valoració 

Presentació del concurs. 

del que ha estat l’actual legislatura go-
vernada per Compromís-PSOE: “En una 
legislatura única, per ser un moment 
d’extraordinària disponibilitat de fons 
públics, el govern d’Oliva s’ha mostrat 
incapaç de proposar un projecte de 
ciutat. En les qüestions de fons, s’ha 
improvisat i les decisions han respost 
més a un pla d’objectius polítics que 
a una proposta de futur per a la ciutat. 
Una legislatura molt important que 
el govern ha dirigit d’esquenes a la 
resta de forces polítiques de l’Ajunta-
ment, trencant la tradicional cortesia 
plenària. Ara és el moment de can-

viar-ho. Oliva no es canvia fent parcs i 
jardins, Oliva es canvia arromangant-se 
i desplegant una alternativa”, afirmava 
Pastor.

Referent a com afronta personalment 
aquest nou repte, Yolanda Pastor diu 
trobar-se amb la mateixa o més il·lusió 
que en 2019: “tornar a presentar-me 
com a candidata per a l’alcaldia d’Oliva 
és per a mi un orgull enorme. Som un 
grup de gent cada vegada més gran que 
venim a la política a aportar el nostre 
granet d’arena en allò que creguem, 
sense servir-nos d’ella.”.

“Oliva necessita una alternativa a 

l’actual govern – indicava Pastor en ser 
pregunta pel que vol oferir PRO al seu 
Projecte de ciutat – i això passa repen-
sar l’actual funcionament de l’adminis-
tració local. S’ha de posar en marxa 
un Pla de Reforma de l’Administració 
municipal com a Fase 0 de tota acció 
política. S’ha de definir l’administra-
ció pública del futur, la que Oliva va 
a necessitar en les pròximes dècades 
i que cal començar a construir ara. A 
més, accions immediates que ajuden 
a reforçar els departaments per ser 
més eficaços per donar resposta a les 
necessitat de la ciutadania. En la ges-
tió dels fons Next Generation podem 
punxar si no dotem a l’administració 
dels instruments que necessita. Sense 
aquesta Pla de Reforma de l’Admi-
nistració, els programes electorals es 
convertixen en llistats de “queremos 
hacer” pràcticament irrealitzables”. 

I afegia: “els problemes urbanístic 
enquistats llastren la progressió cap al 
futur. Si no fem l’esforç de posar-ho tot 
al dia, sempre arrastrarem una càrrega 
que ens fa perdre moltes energies. Tot 
açò anirem donant-ho a conéixer en 
les pròximes setmanes, amb el nostre 
Projecte de ciutat”. 

Projecte Oliva també advoca per 
canviar  la forma de governar: “és fo-
namental la proximitat a les persones, 
escoltar i dedicar-se amb esforç, treball 
i molta dedicació. Però una dedicació 

més discreta, informant del que es fa, 
no fent propaganda. La gran vitalitat a 
la ciutat està aportant-la les associa-
cions i col·lectius, amb el seu treball 
desinteressat. Mereixen un Ajuntament 
que estiga al costat d’ells, discretament, 
sense voler figurar en tot” – i respec-
te al funcionament de les institucions, 
Pastor  deia- és urgent que torne la 
cortesia plenària a Oliva. La corporació 
són els 21 regidors. Estar al govern no 
et dona dret a ningunejar a l’oposició i 
tractar-la amb desconsideració. Al cap 
i a la fi, garantir un adequat funciona-
ment parlamentari és garantia de salut 
democràtica i assegura unes decisions 
més acertades. No fer-ho així, com 
hem vist aquesta legislatura, és molt 
perniciós per al funcionament de les 
institucions”. 

Per acabar, Pastor va voler compar-
tir l’estat en que es troba el grup de 
Projecte Oliva (PRO): “Estem en el 
millor moment. Som un partit conso-
lidat i estem tenint capacitat d’atraure 
talent a sumar-se a l’alternativa que 
Oliva necessita. Tenim un grup d’afi-
liats cada vegada més ampli, amb 
especial menció a les noves incorpo-
racions en el grup Joventut Proactiva. 
L’executiva del partit és un grup de 
gent molt coneixedora de la política 
local i plenament integrada en la ciu-
tat, és un gran valor humà que tenim 
dins de l’agrupació”.  

maig se celebrarà a Oliva la quarta 
edició del Concurs Nacional de Coca 
tradicional i creativa ‘Ciutat d’Oliva’. 
Un total de 20 cuiners i forners pro-
fessionals es donaran cita en aquest 
esdeveniment gastronòmic dirigit 
als professionals. El certamen serà 
el dilluns dia 8 de maig en el Centre 
Polivalent d’aquesta localitat de la Sa-
for. Les bases es donaran a conéixer 
en la pàgina de Facebook de AGACO 
i inclouen els mateixos premis que 
l’edició anterior amb 1.000 euros per 
al guanyador, 500 euros per al segon i 
250 euros per al tercer i un premi es-

pecial dotat amb 200 euros a la coca 
més creativa del concurs.

A més, i la principal novetat d’en-
guany serà el concurs amateur el dis-
sabte sis de maig al matí en el mateix 
marc del Centre Polivalent, amb la 
realització de coques dolces elabora-
des in situ. Serà el primer concurs de 
coques dolces valencianes de la his-
tòria i estarà també obert a les receptes 
que vulguen elaborar els participants. 
Pròximament eixiran les bases concre-
tes d’aquest nou concurs.

El regidor de turisme Kino Calafat 
va assenyalar que hi ha constància de 
més de 8 milions de visites a les Coques 
d’Oliva en internet. De fet cada vegada 
té més repercussió en els grans canals 
gastronòmics la presència de les co-
ques valencianes.

També els escolars d’Oliva tindran 
una participació molt destacada durant 
la celebració del concurs. Els alumnes 
de sisé de primària de tots els col·legis 
de la ciutat elaboraran les seues pro-
postes de coques de sal acolorides, 
després d’unes accions d’informació 
sobre les coques valencianes en els 
centres educatius.

Empreses de la Comunitat Valenciana ja poden sol·licitar les ajudes de 
l’Ivace (Institut Valencià per a la Competitivitat Empresarial) per a la millora 
de la gestió de la internacionalització de les pimes de la Comunitat Valen-
ciana.

El conseller d’Economia Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball, 
Rafa Climent, ha explicat que aquestes ajudes compten amb una dotació de 
2.439.900 euros i persegueixen impulsar la internacionalització de les empre-
ses de la Comunitat Valenciana a través del suport de les despeses relaciona-
des amb processos de consultoria estratègica especialitzada.

“La novetat en el present exercici és que es reforça l’ajuda econòmica a les 
empreses en incrementar el percentatge de suport fins al 90%”, ha indicat 
Climent.

Aquestes ajudes de l’Ivace, que compten amb finançament europeu a través 
del Fons Europeu de Desenvolupament Regional (FEDER), complementen les 
ajudes de la Direcció General d’Internacionalització dirigides a secundar tota 
una sèrie de despeses de les empreses en el desenvolupament del seu procés 
d’internacionalització.

Les despeses subvencionades en aquestes ajudes d’ Ivace Internacional 
són els vinculats a consultories estratègiques dirigides a millorar la gestió 
de la internacionalització de l’empresa i la seua posició competitiva inter-
nacional.

Entre les consultories incloses figuren les dirigides a definir l’estratègia 
d’internacionalització, entre les quals s’inclouen les consultories per a definir 
l’estratègia exportadora, l’estratègia sobre compra pública internacional, la 
dirigida al posicionament de marca i la seua comunicació internacional i la 
consultoria per a la implantació en mercats exteriors.

A més, també estan incloses les consultories sobre digitalització de l’acti-
vitat internacional, màrqueting digital i canals en línia de comercialització 
en l’exterior i la dirigida a aconseguir el creixement sostenible de l’activitat 
internacional.

Ivace dona fins al 90% 
de consultoria per a 
internacionalització de pimes
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Presentació de les Padrines 
de la Setmana la Santa 2023
La Setmana Santa d’Oliva va cele-

brar dissabte 18 de febrer, a la 
vesprada, amb una eucaristia i 

posterior acte en la Parròquia de Santa 
María la Major, la Presentació Oficial 
de les Padrines de Setmana Santa per 
al present exercici de l’any 2023. L’acte 
va ser presidit per l’alcaldessa Yolanda 
Balaguer, el president de la Junta Cen-
tral de Germandats de la Setmana Santa 
d’Oliva Toni Alcaraz, la regidor de fes-
tes Yolanda Navarro i el consiliario de 
l’entitat Fernando Cremades.
Va actuar com a mantenidora en 
aquesta ocasió la Sra. Salomé Llorca, 
professora de l’especialitat d’història 
en el Col.legi Rebollet i secretària 
d’aquesta institució. Va rebre les 
felicitacions pel seu parlament, on 
va reclamar una necessària i eficaç 
justícia i pau per al món. Va dir, cal 
passar dels somnis a la realitat, ateses 
els ensenyaments del Mestre.
També es va felicitar les padrines, 
dames d’honor, familiars i confraries. 
Es van presentar pel Ecce Homo, 
Vanessa Botella Martínez. Per Jesús 
de Natzaré, Mireia García Iborra. Pel 
Crist de l’Amor, Ana Mestre Sempere. 
Per La nostra Senyora de la Pietat, 
Sheila López Català. Per la Vera Creu, 
Patricia Martínez García. Pel Sant 
Sepulcre, María Consuelo González 
Domènech, Sandra Jiménez González 
i Marta Jiménez González. I per Ntra. 
Sra. dels Dolors, Viviane Albelda. 
La Germandat del Prendiment no té 
padrina aquest exercici.

LA SETMANA SANTA OLIVERA “REMEMORA, DES DE FA JA 400 ANYS LA PASSIÓ I MORT DEL SENYOR”

Les padrines 2023 amb el president de la Junta Central de Germandats, Toni Alcaraz.

A més es va felicitar el públic assistent 
i als regidors de la Corporació, així 
com als presidents de les festes de 
Crist de Sant Roc, Sant Francesc 
d’Assís i Rebollet, representants de 
la festa de Moros i Cristians, Falles 
d’Oliva i festes de de el Carrer Sant 
Vicent.Des de la Junta Central van 
donar les gràcies “ a l’Alcaldessa 

Yolanda Balaguer i a la resta de 
membres de la Corporació Municipal 
presents en tots dos actes i, com no, 
en el sopar de gala, on tan bé ho 
passem”.
En la presentació es va recordar que 
la Setmana Santa olivera “rememora, 
des de fa ja 400 anys la passió i 
mort del Senyor, i resurrecció del 

senyor, processionant pels carrers 
de la nostra ciutat el misteri salvífic 
i redemptor”. I el president de 
la Junta Central Toni Alcaraz va 
recordar que la Setmana Santa 
d’Oliva té la declaració d’Interés 
turístic provincial “ i la voldríem 
d’interés turístic autonòmic i 
nacional”.

Les notes de la Banda de la 
Germandat del Sant Sepulcre 
d’Oliva van ser la millor targeta 
de presentació de la música 
que es fa en aquesta setmana 
gran olivense. Es va felicitar 
tant la Banda del Sant Sepulcre 
d’Oliva com també a la direcció 
musical.

Processó del Encontre. 
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Dani García guanya el concurs 
de cartells i Francisco 
Benavent és finalista

El dissabte 18 de febrer, en l’acte de 
Presentació de Padrines de Setmana 
Santa 2023, la Junta Central de Ger-
mandats de Setmana Santa d’Oliva va 
lliurar els premis al cartell anunciador 
d’aquest any.

El cartell finalista és obra d’un artista 
local que des de fa molts anys participa 
en aquest certamen aportant obres de 
qualitat que dignifiquen el concurs. Al-
guna de les seues obres ha estat, també, 
algun any la cara de la nostra Setma-
na Santa. L’obra finalista guanyadora, 
dotada amb 200 euros, porta per títol, 
“Jesucrist” i és una creació de Francis-
co Benavent Gregori i la podrem trobar 
publicada en el llibre programa que 
prompte vora la llum a la pàgina 7.

El cartell guanyador i que represen-
tarà la Setmana Santa d’Oliva 2023 
porta per títol ‘Caputxins’, i es obra de 
Daniel García Moragues, artista finalista 
del cartell de la passada edició 2022. 

Daniel naix a Gandia l’any 1976 i de 
molt menut ja va destacar en l’àmbit 
de la plàstica. En acabar el Batxillerat, 
va compaginar els estudis d’Història 
de l’Art amb els de Belles Arts i pos-
teriorment, va perfeccionar la seua 
tècnica fent cursos d’il·lustració a Al-
coi i a Barcelona, gràcies als quals va 
sumar nombrosos reconeixements en 
l’àmbit del disseny i del cartellisme. 
Actualment està centrat en el camp de 
la il·lustració, la pintura experimental 
i la docència, on ha trobat la seua ma-
nera de viure. 

Segons la Junta Central de German-
dats, «Daniel és un fidel i vell company 
d’aquest certamen i les seues obres han 
estat la imatge de la Setmana Santa al-
guna vegada». El premi del cartell de 
la Setmana Santa 2023 té una dotació 
econòmica de 600 euros i, com és cos-
tum, podrem veure’l com a portada del 
llibre de Setmana Santa 2023.

L’alcaldessa d’Oliva, present en l’acte 
de presentació i lliurament del premi al 
cartell de Setmana Santa ha volgut agrair 
a totes les persones que han participat 
del concurs i molt especialment a l’artista 
finalista, l’artista guanyador i l’alumnat 

‘Caputxins’, el cartell guanyador. 

PROGRAMA OFICIAL SETMANA 
SANTA D’OLIVA 2023
PRIMER DOLOR
DISSABTE, 25 DE MARÇ
19.30 h Començament dels 
Set Dolors a la Parròquia de 
Santa Maria. Santa Missa de la 
Germandat Ntra. Sra. dels Dolors.

CELEBRACIONS COMUNITÀRIES 
DE LA PENITÈNCIA
DIMECRES, 29 DE MARÇ
19.30 h Celebració a la 
Parròquia de Sant Francesc.
DIJOUS, 30 DE MARÇ
20.00 h Celebració a la 
Parròquia de Santa Maria.

DIVENDRES DE DOLORS
31 DE MARÇ
19.30 h A la Parròquia de Sant 
Roc, Santa Missa amb assistència 
de les Germandats de Ntra. Sra. 
de la Pietat i Ntra. Sra. dels 
Dolors. Seguidament, Viacrucis 
pels carrers de la feligresia.

DIUMENGE DE RAMS
2 D’ABRIL
09.30 h Al passeig de Juan 
Carlos I, repartiment i Benedicció 
de Palmes amb assistència de les 
germandats, padrines i poble. 
Tot seguit, a les tres parròquies, 
Missa de Diumenge de Rams. 
En acabar la Santa Missa, les 
germandats visitaran la residència 
d’ancians Nostra Senyora del 
Rebollet.
18.30 h A la Parròquia de 
Sant Francesc d’Assís, Santa 
Missa amb l’assistència de la 
Germandat de Nuestro Padre 
Jesús en el Prendimiento. Tot 
seguit, Viacrucis pels carrers de 
la feligresia.

DILLUNS SANT
3 D’ABRIL
20.30 h A la Parròquia de 
Santa Maria, Santa Missa amb 
assistència de les Germandats 
Ecce Homo i Sant Sepulcre. Tot 
seguit, Viacrucis pels carrers de 
la feligresia.

DIMARTS SANT
4 D’ABRIL
20.30 h A la Parròquia de 
Santa Maria, Santa Missa amb 
assistència de la Germandat 
del Crist de l’Amor. Tot seguit, 
Viacrucis pels carrers de la 
feligresia.

DIMECRES SANT
5 D’ABRIL
20.30 h A la Parròquia de 
Santa Maria, Santa Missa amb 
assistència de la Germandat de la 
Vera Creu. Tot seguit, Viacrucis 
pels carrers de la feligresia.

DIJOUS SANT
6 D’ABRIL
18.00 h A la Parròquia de Santa 
Maria, Missa In Coena Domini.
18.30 h A la Capella de Ntra. 
Sra. del Rebollet, Missa In 

Coena Domini, amb assistència 
de la Germandat Jesús Natzaré. 
En acabar, processó fins a la 
Parròquia de Santa Maria.
En arribar visita al Monument per 
part de la Germandat de Jesús 
Natzaré. Seguidament, trasllat 
fins a la Capella de Ntra. Sra. del 
Rebollet.
19.30 h A les tres parròquies, 
Missa In Coena Domini.
21.15 h Trasllat de la imatge 
de la Soledat de la Germandat 
Ntra. Sra. dels Dolors des de la 
Parròquia de Sant Francesc fins a 
la Parròquia de Santa Maria.
23.00 h A les tres parròquies, 
Hora Santa. Tot seguit, Viacrucis 
comunitari.

DIVENDRES SANT
7 D’ABRIL
06.30 h Des de la Parròquia 
de Santa Maria i la Capella de 
Ntra. Sra. del Rebollet, Viacrucis i 
Sermó de la Muntanya.
10.15 h Baixada del Calvari en 
processó fins a la Capella de Ntra. 
Sra. del Rebollet.
12.30 h Comiat de les imatges 
de Jesús i la Verge a la plaça Joan 
Baptista Escrivà.
17.00 h A la Parròquia de Sant 
Roc, celebració litúrgica de la 
Mort del Senyor.
17.30 h A les parròquies de 
Santa Maria i Sant Francesc, 
celebració litúrgica de la Mort del 
Senyor.
18.30 h A la Parròquia de 
Santa Maria, cerimònia del 
Desclavament. Representació 
plàstica del davallament del 
cos de Crist, mort a la creu, 
acompanyat del poema simfònic 
compost per D. José Climent i 
lletra de Salvador Soler i Soler.
20.00 h Processó general 
del Sant Enterrament, amb 
l’assistència de totes les 
germandats i clero.

DISSABTE SANT
8 D’ABRIL
23.00 h A les tres parròquies, 
Vigília Pasqual.

DIUMENGE DE RESURRECCIÓ
9 D’ABRIL
08.30 h A les tres parròquies, 
Santa Missa amb l’assistència 
de les germandats, padrines i 
poble. En acabar la Santa Missa, 
desfilada del clero i germandats 
fins al passeig de Juan Carlos I.
10.15 h Sant Encontre entre la 
Mare de Déu i Jesús ressuscitat.

EXPOSICIONS
DEL 24 DE MARÇ A L’1 D’ABRIL
A la Cripta de la Parròquia de 
Santa Maria exposicions:
Exposició de les obres del 
Concurs de Dibuix Infantil 
Setmana Santa 2024.
Exposició XXVII dels Cartells de 
Setmana Santa 2023.

que ha participat en el concurs de dibui-
xos. «La Setmana Santa d’Oliva està en 
constant moviment, és un motor econò-
mic, cultural, educatiu,artístic i religiós 
per a molts veïns i veïnes d’Oliva i això te 
molt de valor perquè promou el progrés 
en la nostra societat sempre mantenint 
les nostres costums i tradicions» ha de-
clarat Balaguer.

L’obra guanyadora ens mostra una 
composició senzilla que destaca el 
caràcter penitencial de la Setmana Santa 

olivera i on les cinc creus ens recorden 
els llocs més emblemàtics de la nostra 
festa: Santanneta, Sant Roc, Santa Maria, 
Sant Francesc i la Capella del Rebollet. 
La paleta de colors ens evoca la divinitat 
(el color ocre), la humanitat (el color 
marró) i el sacrifici (el roig grana). Els 
penitents, tocats amb el caputxó i en 
múltiples direccions, ens recorden una 
setmana plena de processons on se’ns 
crida, des de l’anonimat, a comunicar i 
ser testimoni del misteri salvífic. 

Paula Bixquert i Nicolás Zubita 
guanyen el Concurs de dibuix infantil

La Junta Central de Germandats de 
la Setmana Santa d’Oliva ha donat a 
conéixer els premis del tradicional 
concurs de dibuix escolar que ha sigut 
guanyat en les dues categories previstes 
per Paula Bixquert del Col.legi Sant Jo-
sep de la Muntanya i Nicolás Zubita del 
Col.legi Hort de Palau respectivament

Quant a la categoria de cinqué i sisé 
de primària la guanyadora ha sigut Pau-
la Bixquert Botella de sisé de primària 
del Col.legi Sant Josep de la Muntanya 
amb 50 euros en material escolar, la se-
gona classificada ha sigut Isabella Indaly 
Chacón Romero de sisé de primària del 
Col.legi Lluís Vives amb un premi de 40 
euros en material escolar i el tercer pre-

mi va ser per a Joana Parra Tur de sisé 
de primària del Col.legi El Rebollet amb 
una dotació de 30 euros en material es-
colar.

Pel que fa a la categoria de tercer 
i quart de primària, el guanyador és 
Nicolás Zubita Estruch de quart de 
primària del Col.legi Hort de Palau amb 
un premi de 50 euros en material esco-
lar. El segon premi, dotat en 40 euros 
en material escolar, ha sigut per a Isabel 
García Gurrutia de quart de primària del 
CEIP Lluís Vives, mentre que la tercera 
classificada ha sigut Irvina Vatylak de 
quart de primària del Col.legi La Carras-
ca, amb 30 euros en matèria escolar.El 
jurat va destacar la qualitat dels treballs 

presentats en els quals els xiquets i xique-
tes olivers dibuixen la seua visió particu-
lar de la Setmana Santa local. 

Exposició a la Cripta de Santa María
Cal assenyalar que les exposicions 

de la Junta Central de Germandats de 
la Setmana Santa d’Oliva se celebraran 
aquest any del 24 de març a l’1 d’abril 
en la Cripta de la Parròquia de Santa 
María la Major. 

D’una banda tindrà lloc l’exposició de 
les obres del concurs de dibuix infantil 
de la Setmana Santa del 2024 i per l’al-
tra també la mostra dels cartells parti-
cipants en el XXVII Concurs de Cartells 
Anunciadors de la Setmana Santa d’Oli-
va 2023.
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SERÀ L’ACTE CENTRAL DE LA CELEBRACIÓ

ES PRETÉN FOMENTAR L’ÚS DEL PATINET I DONAR A CONÈIXER LA NORMATIVA QUE REGULA LA SEUA CIRCULACIÓ

Reobert el parc d’Educació Viària 
després de quasi tres anys tancat

Retrobament de l’alumnat en el 
25 Aniversari del Conservatòri 

Per a celebrar el XXV aniversari de la 
creació del Conservatori Professional 
de Música “Josep Climent” d’Oliva, el 
centre prepara una activitat de retroba-
ment amb l’antic alumnat i professorat a 
la qual s’afegirà l’alumnat i professorat 
actual. L’esdeveniment compta amb la 
col·laboració de la regidoria d’Educació 
de l’Ajuntament d’Oliva.

Se celebrarà el dissabte 1 d’abril a les 
instal·lacions del centre, situat al C/ Ma-
nuel de Falla, 2 Oliva. I l’estructura de 
la jornada es dividirà en el següent ho-

Autoritats i representants de la Policia Local al parc d’Educació Viària.

L ’Ajuntament d’Oliva ha reobert 
el divendres 3 de març les por-
tes del parc d’Educació Viària. 

Després de quasi tres anys tancat per 
la pandèmia sanitària, la Regidoria 
d’Educació ha volgut rellançar les 
sessions escolars en aquest Parc en 
el tercer trimestre del present curs.

D’aquesta manera, en les primeres 
setmanes de funcionament d’aquest 
espai els centres educatius podran 
sol·licitar la participació en les ses-
sions d’aprenentatge de les normes 
de circulació que oferirà un agent de 
Policia Local d’Oliva. En aquest cas, el 
Policia assignat per a aquesta funció 
és l’agent Toni López, que ha demos-
trat una gran professionalitat, empa-
tia i bona sintonia amb els xiquets i 
xiquetes dels centres educatius que 
ja han visitat les instal·lacions en els 
seus primers dies de reobertura.

El parc, situat al Carrer dels ànecs, 
nº5, té l’objectiu d’estar obert per a 
la ciutadania i els centres educatius 
no sols d’Oliva, sinó de convertir-se 
en un punt de trobada familiar i esco-
lar per a tota la comarca de la Safor, 
ja que cap altre municipi del voltant 
compta amb unes instal·lacions com 
les del parc oliver. I fer-ho tant a les 
vesprades com els caps de setmana en 
un horari que encara està per definir 
a falta de les inscripcions dels cen-

Presentació de l’aniversari del Conservatori. 

tres educatius que es resoldran en els 
pròxims dies.

L’ÚS DEL PATINET
Com a novetat, es pretén fomentar 

l’ús del patinet i donar a conéixer 
la normativa que regula la seua cir-
culació. En eixe sentit s’ha treballat 
des de la Regidoria d’Educació. De 
fet, la seua edil, la vicealcaldessa, 

Ana Morell, ha valorat molt positi-
vament “aquesta nova obertura del 
Parc d’Educació Viària, ja que supo-
sa seguir treballant en valors com el 
respecte cap a la resta de la ciutada-
nia quan conduïm una bicicleta o un 
patinet. O quan tenim un accident, 
saber com reaccionar, com ajudar. 
Aquestes accions són vitals i la millor 
etapa de la nostra vida per a apren-

dre-les és als centres educatius i fer-
ho a través de dinàmiques divertides. 
L’aprenentatge que s’assimila mit-
jançant la diversió, és per a tota la vi-
da. Per això agraïm a la Policia Local 
i en especial a l’agent Toni López, la 
seua predisposició per a fer d’aques-
ta, una experiència molt enriquidora 
per a l’alumnat d’Oliva”, ha declarat 
la vicealcaldessa, Ana Morell.

Per la seva banda, l’agent de po-
licial local ha explicat la seua pers-
pectiva sobre aquest parc i la seua 
funcionalitat: “La seguretat viària és 
fonamental tant per a adults i per als 
xiquets i xiquetes. Els i les menors 
copien i aprenen allò que veuen dels 
seus pares i mares. Per aquesta raó 
cal saber educar-los, alertar-los, 
aconsellar-los i prevenir-los dels 
problemes dels nostres carrers i 
aconseguir així una millor mobilitat, 
segura i sostenible. Tot això amb la 
finalitat d’evitar que patisquen acci-
dents” ha afegit López.

“La Seguretat Viària consisteix en 
l’ensenyament dels coneixements, les 
normes, les pràctiques i els hàbits 
relacionats amb el trànsit, bé siga 
en vehicles o com a vianants” ha afe-
git l’agent, qui ha assegurat que “si 
s’ensenyen aquests hàbits als més xi-
cotets els ajudarà a créixer amb una 
sèrie de valors, els ajudarà a adquirir 
hàbits per a ser bons vianants, bons 
passatgers i el més important en un 
futur, bons conductors conscients de 
les normes existents”.

Per a contactar amb el Parc d’Edu-
cació Viària d’Oliva, les persones 
interessades o els centres educatius 
que vulguen, poden escriure un co-
rreu a la següent adreça electrònica: 
4618184@oliva.es

rari: 10.00 hores: recepció d’alumnat i 
professorat; 10,30: Assaig de la banda 
de música que es formarà a tal efecte; 
11,30: Assaig de l’orquestra que es for-
marà a tal efecte; 12,30: concert de les 
dues agrupacions. S’estrenarà l’obra 
«Obertura Argentia» composta per a 
l’ocasió pel professor del centre Joan 
Alborch. I a les 14.00: Acabat el con-
cert hi haurà un vi d’honor per a tots 
els participants

Es preveu l’assistència d’antics alum-
nes que, el dia de hui, formen part 

d’importants agrupacions musicals, 
que són professors de centres oficials, i 
dels més joves que realitzen els estudis 
superiors en diferents centres de l’estat 
i Europa.

La regidora d’Educació i vicealcal-
dessa d’Oliva, Ana Morell ha manifestat 
que “aquesta festa de celebració serà 
un dels millors homenatges que la mú-
sica pot fer al Conservatori Professional 
d’Oliva de part de tots els i els músics 
i d’aquelles persones que estimem la 
música”.

El departament de matemàtiques de l’IES Gregori Maians va organitzar 
una gimcana matemàtica el passat dia 14 de març (dia Pi). En ella van 
participar tots els alumnes de tercer d’ESO, l’alumnat de 4t PR4 i els 
alumnes de 2n de FPB d’Informàtica.
La gimcana estava formada per un total de 25 proves de lògica i de 
matemàtiques, amb un total de 20 grups de 4 o 5 alumnes.
L’alumnat de 3r d’ESO PDC, 4t PR4 i 2n de FPB d’Informàtica feien de 
coordinadors de les proves mentre que la resta d’alumnat de tercer 
hi participava competint i intentant obtenir el nombre més gran de 
puntuació.
Entre les nombroses proves cal assenyalar les proves d’habilitats 
espacials, de jocs amb magnituds i Poliedres, de jeroglífics, de 
càlculs de temperatures, de càlculs de longituds, àrees i volums… Un 
gran nombre de proves divertides i grupals, en les que els mateixos 
alumnes han estat d’avaluadors i d’avaluats.
Cal assenyalar que tots han participat de forma molt esportiva i 
que van passar dues hores i mitja treballant, pensant, relacionant, 
aprenent, jugant i alhora competint, per obtenir el nombre més gran 
de puntuació possible.
Al final tres dels 20 equips van aconseguir destacar sobre la resta per 
la puntuació més gran obtinguda, però tots ho van passar molt bé 
jugant amb les ‘mates’. 

Organitzada 
una gimcana 
matemàtica en 
l’IES Gregori 
Maians
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Ja són ací maltesos
i genovesos

E n anteriors ocasions hem parlat 
dels orígens d’alguns cognoms 
que perviuen a Oliva. A banda 

dels que hem tractat de manera 
específica, com Morell, Malonda, 
Jordà, Berbegall i altres, també hem 
dedicat dues entrades als llinatges 
moriscos i mallorquins. Ja hem 
comentat que la conquesta cristiana 
de Jaume I va comportar la posterior 
arribada a l’antic Regne de València de 
colons procedents d’altres indrets de la 
Corona; però, si bé el gruix dels nous 
pobladors el conformaven catalans i 
aragonesos, al llarg dels segles València 
es va nodrir de gent d’altres regnes i 
territoris.
Podem dir que els valencians som 
el resultat d’una barreja entre 
nouvinguts i els qui ja habitaven 
aquestes terres abans de la 
conquesta jaumina, cosa que veiem 
en estudiar l’antroponímia dels 
valencians de llavors i dels llinatges 
que s’han transmés. Així doncs, la 
nostra terra ha hostatjat una societat 
heterogènia on han conviscut 
els darrers huit segles catalans, 
aragonesos, moriscos, occitans, 
mallorquins, navarresos, castellans, 
murcians, genovesos, maltesos, etc. I 
hui en parlarem d’aquests dos últims 
grups.
 L’expulsió dels moriscos de 
1609 va propiciar l’arribada dels 
repobladors coneguts com «els 
genovesos» procedents de la Ligúria, 
un territori situat al nord d’Itàlia. A 
la Safor està documentada la seua 
arribada als pobles de Banipeixcar, 
Baniopa i Miramar. A l’inici del segle 
XVII, la Ligúria era una república 
independent aliada de la Corona 
espanyola. Llavors, l’ambaixador 
d’Espanya era el noble valencià Joan 
Vives de Canyamàs, el qual va influir 
en la repoblació lígur del ducat de 
Gandia juntament amb la duquessa 

Artemisa Doria Carreto, filla de 
l’almirall genovés Giovanni Andrea 
Doria.
 Als nouvinguts se’ls va prometre 
cases i terres per començar ací una 
nova vida. Tanmateix, en un escrit 
dels genovesos de Miramar, datat en 
1614, aquests manifestaven haver 
vingut a terres valencianes de la mà 
del capità Bernardo Capellino «a 
servir al duque nuestro señor y a 
nuestra señora la duquesa», però 
que se sentien «desemparados y 
huérfanos» en marxar els ducs a 
Sardenya, i que la convivència amb 
els mallorquins era difícil per ser 
«gente muy ruin». Els cognoms 
genovesos que encara trobem 
fàcilment per la Safor són Mafé, 
Escoto, Bertó, Capellino, Orengo, 
Estrugo, Isnardo, Melis, Ascó o 
Caudeli, entre d’altres.
Per contra, la vinguda dels maltesos 
es va produir al segle XVIII. 
Aleshores, Malta era un territori 
feudal en mans dels cavallers de 
l’Orde de l’Hospital de Sant Joan, 
també anomenada Orde de Malta, 
els quals havien arribat a l’illa al 
segle XVI per defensar-la dels atacs 
de l’Imperi otomà. Durant molts 
anys, els illencs van estar sotmesos a 
vassallatge pels religiosos i malvivien 
en condicions misèrrimes. Al Set-
cents, el creixement demogràfic, 
unit a l’auge del cultiu del cotó a 
l’illa —producte que s’exportava 
principalment a França i Espanya— 
van afavorir l’emigració. Un 
bon nombre de maltesos es van 
assentar al Regne de València, on 
es dedicaven, majoritàriament, al 
comerç tèxtil. Entre els cognoms 
que s’han transmés de pares a fills 
citarem Caruana, Attard, Mifsud, 
Sicluna, Camilleri, Capelo, Samit o 
Busutil.
Convé saber que l’any 1770 l’illa de 
Tabarca, o Nova Tabarca, situada a 7 
km de Santa Pola, va ser repoblada 

per genovesos arribats d’una illa 
anomenada Tabarka, prop de la 
costa de Tunísia, la qual pertanyia 
a la Corona espanyola, però estava 
arrendada a la família Lomellino i 
habitada per genovesos. En 1741 
aquest illot fou assaltat pels pirates 
i soldats a les ordres del bei de 
Tunísia. Llavors, més de huit-
centes persones foren capturades 
i traslladades al continent. Algunes 
famílies van poder ser rescatades 
per Sardenya, però la resta va 
romandre en mans dels captors. 
Amb la posterior invasió algeriana 
del territori, els genovesos van ser 
duts a Alger i sotmesos a esclavitud.
Fou el rei Carles III qui en 1768, i 
a instàncies dels pares mercedaris, 
va redimir uns tres-cents captius i 
els dugué a Espanya. La finalitat del 
monarca en assentar-los a Tabarca 
era doble: per una part, poblar l’illa 
—aleshores anomenada illa Plana— 
amb una comunitat que havia estat 
dedicada tradicionalment a la pesca; 
i per l’altra, evitar que l’indret 
continuara sent refugi de pirates. 
Els nous habitadors la van batejar 
com Nova Tabarca, en honor a 
l’illot de procedència. Pel que fa als 
llinatges, a hores d’ara no és gens 
estrany ensopegar-se amb tabarquins 
cognomenats Parodi, Jacopino, 
Pianello, Luchoro o Pitaluga. Però, 
malgrat haver-hi mantés els cognoms 
familiars, el pas del temps els ha fet 
perdre l’idioma lígur en favor del 
valencià.

FONTS:
Congrés Internacional de Toponímia 
i Onomàstica Catalanes, Edició a cura 
d’Emili Casanova i Vicenç M. Rosselló, 
Universitat de València, València, 
2002.
Editorial Llibres de l’Encobert, «La 
resurrección del ligur: el genovés de 
Tabarca», dins blogs.publico.es
Joan Martinis, Entre fulles i fulls... 

XAVIER CANYAMÀS

Génova.Illa nova de Tabarca. 
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PARTICIPARÀ PER A PODER REEDITAR UN NOU CAMPIONAT MUNDIAL EN LA CATEGORIA MÀSTER 40

Pous guanya de nou el  campionat 
d’Espanya d’atletisme màster
Encara que no arribava en el seu millor 

moment, l’atleta oliver Juanra Pous ho 
va tornar a fer. El primer cap de setmana 

de març va repetir triomf proclamant-se de 
nou campió d’Espanya de la seua categoria 
màster 40, en la prova de 800 metres llisos. Va 
competir pel CD Dianium en la localitat andalusa 
d’Antequera.
Va guanyar amb un temps d’un minut, 
cinquanta-nou segons i nou dècimes, cinc 
dècimes menys que el segon classificat Juan 
Antonio Gil Martínez, independent, mentre 
que el tercer va ser Ramón Borente González, 
del Club Trotasierra Hornachuelos amb un 
temps d’un minut, cinquanta-nou segons i 25 
dècimes.
L’atleta va reconéixer que anava quart “i sense 
saber per què notes eixa força i quan arribava 
l’última corba deia: ale Juanra ale”. La victòria 
la va dedicar al seu pare, aconseguint un gran 
triomf en aquesta competició amb el dorsal 369.
Es tractava del Campionat d’Espanya Màster en 
pista coberta, que organitzat per l’Ajuntament 
d’Antequera i la Reial Federació Espanyola 
d’Atletisme es va desenvolupar durant els dies 
3 al 5 de març en el Centre de Tecnificació 
Esportiva d’Atletisme d’Antequera amb la 
presència dels millors esportistes espanyols.
El pròxim repte serà el Campionat del Món 
Màster en pista coberta que enguany serà 
en Torun, Polònia, els dies 26 de març a 
l’1 d’abril, per al qual s’han inscrit ja 4.172 
atletes de tot el món representant a 88 països 
per al qual s’espera que l’oliver Juanra Pous 
Pérez participarà per a poder reeditar un nou 
campionat mundial en la categoria Màster 40 
de 800 metres llisos. Joanra Pous, entrant en meta.

Esportistes durant el Dia de la Dona. 

Gimcana 
Esportiva 
del Dia de 
la Dona

Les xiquetes esportistes d’Oliva van celebrar el 
Dia de la Dona amb una gimcana esportiva. La 
Regidoria d’Esports, encapçalada per Yolanda 
Navarro, els Serveis Esportiusi els clubs esportius 
d’Oliva van organitzar una gimcana esportiva per 
a celebrar el Dia de la Dona, dimecres 8 de març. 
Més de 100 xiquetes federades de cada escola 
esportiva d’Oliva, d’entre 11 i 15 anys, partici-
paren en aquesta gran celebració esportiva, i es 
dividiren en 10 grups per a competir.

La regidora d’Esports, Yolanda Navarro, va ex-
plicar que “des de la Regidoria d’Esports i els 
clubs vam organitzar 10 proves que se situaren 
en diferents espais del recinte esportiu municipal. 
Concretament, en el pavelló hi haguè 3 proves, en 
la gespa natural altra, en la pista de bàsquet es 
desenvoluparan dues proves, en la pista d’han-
dbol 2 més i finalment, en la gespa artificial les 
dues finals”.

A més, Yolanda Navarro va afirmar que: “En 
tractar-se d’una celebració pel dia de la dona, 
els grups que competeixen tindran noms de do-
nes esportistes, que es convertiren en un referent 

per a les xiquetes que participen en aquesta gran 
gimcana”.

DOS HORES DE DURACIÓ
La duració de la gimcana fou de dues hores i 

els grups de xiquetes hagueren de superar nom-
broses proves. En concloure l’activitat, totes elles 
reberen una samarreta commemorativa del dia 

de la Dona, que estava patrocinada per la regido-
ria d’Esports. A més, l’equip guanyador tingué un 
regal. Per a finalitzar aquesta gran celebració, hi 
hagué festa amb música i un xicotet berenar per 
a totes les participants.

La gimcana commemorativa pel Dia de la Dona 
va ser organitzada per la Regidoria d’Esports, 
Serveis Esportius Municipals, el Club de Volei-

bol d’Oliva, el Club d’Handbol d’Oliva, el Club 
de Bàsquet Oliva, RitmOliva i la Colla Esportiva 
El Corriol.

La regidora d’Esports, Yolanda Navarro, ha 
agraït a tots els clubs la seua involucració no tan 
sols en la gimcana del 8 de març, sinó també en 
totes les activitats que s’organitzen per a pro-
moure la igualtat i l’esport.
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DESTINARÀ EL TOTAL DE LA RECAPTACIÓ PER LA VENDA DE DORSALS A LA INVESTIGACIÓ ONCOLÒGICA.

Oliva torna a ser l’epicentre de 
la RunCàncer en 2023

Gran ambient en les partides finals 
del Campionat de Raspall Faller

El passat diumenge día 12 de març 
es van disputar les cinc partides finals 
del XIV Campionat de Raspall Faller que 
disputen les comissions falleres d’Oli-
va. La gran guanyadora fou la comissió 
de la Falla Institut amb quatre titols en 
aquesta edició.

En la final de tercera categoría va 
guanyar l’equip de la Falla Institut for-
mat per Andreu, Laia i Alberto en derro-
tar a l’equip de la Falla L’Estació format 
per Javi, Rafa i Marc.  En quan a la final 

La presentació de la prova fou al Palau de Congressos de València. 

L ’alcaldessa d’Oliva, Yolanda Ba-
laguer, el regidor de Participació 
Ciutadana, Josep Escrivà, junta-

ment amb la presidenta d’AECC Oliva, 
Marisa Pericás, i membres de la seua 
Junta Local, van acudir al Palau de 
Congressos de València per a assis-
tir a la presentació de la IX edició del 
circuit RunCáncer-AECC Valencia, en 
el qual, un any més, la ciutat d’Oliva 
tornarà a ser seu.

Oliva acollirà aquest esdeveniment 
esportiu, de caràcter solidari, en la 
modalitat de marxa i destinarà el total 
de la recaptació per la venda de dor-
sals a la investigació oncològica.

En l’acte de presentació de l’edició 
2023 s’han donat a conéixer les dades 
del total recaptat en les més de 100 
proves que es van realitzar en l’última 
edició, amb més de 300.000 �, segons 
es va informar. Tot aquest pressu-
post s’ha fet servir per a finançar a 
un equip d’investigació que estudia 
els tractaments contra el càncer de 
mama.

QUASI DOS MILIONS
Al llarg de totes les edicions de Run-

Cancer s’ha recaptat, amb la venda de 
dorsals, i s’ha destinat a investigació, 
més d’1.800.000 euros, segons fonts 
de l’organització.

El regidor de Participació Ciuta-

Integrants de la falla Institut en la final de pilota.

dana, Josep Escrivà, ha fet valdre la 
participació de la ciutadania d’Oliva 
i altres pobles del voltant, perquè en 
els últims anys tan complicats, “hem 
continuat recaptant, malgrat les con-

dicions adverses, i hem sabut adap-
tar-nos a la situació per tal de seguir 
contribuint a aquesta bona causa”. 
En l’esdeveniment han fet una men-
ció especial als municipis que hem 

continuat programant la RunCàncer 
per seguir sostenint l’esperança de 
tantes persones que ho necessiten.

Oliva tornarà a ser seu de la Run-
Cáncer en les dates habituals, és a 

dir, una vegada passat l’estiu. «Un 
esdeveniment que ja és tradició a Oli-
va, gràcies a l’esforç de la Junta Local 
d’AECC Oliva, i de l’ajuntament amb 
la col·laboració del Departament de 
Participació Ciutadana i altres enti-
tats» ha afegit Escrivà. El regidor ha 
volgut aprofitar l’ocasió per a agrair 
la implicació de Toni Cots i de Jor-
di Ripoll en l’última edició, on es va 
combinar la marxa amb una cursa a 
peu per a potenciar la participació i 
donar més visibilitat a l’esdeveniment 
després d’un any de molta incertesa.

PARAULES D’AGRAÏMENT
Per altra banda, l’alcaldessa d’Oli-

va Yolanda Balaguer, ha volgut su-
mar-se a les paraules d’agraïment 
del regidor de Participació Ciutadana 
i ha assenyalat que «Oliva sempre 
ha sigut una ciutat referent, tant des 
d’un punt de vista esportiu com pel 
seu caràcter solidari. Els veïns i veï-
nes sempre responen, superant les 
expectatives i previsions, quan es 
tracta d’aportar per un bé comú». 
«Tenim una llarga trajectòria de 
col·laboració entre l’Ajuntament i 
d’AECC Oliva, la qual ha donat molts 
fruits a tot el poble d’Oliva i, per tant, 
continuarem treballant i consolidant 
aquest lligam» ha conclòs Yolanda 
Balaguer.

de segona categoría, el primer classifi-
cat fou l’equip de la Falla Institut format 
per Sergi, Loren i Pepe que van guanyar 
a l’equip de la Falla Pensat i Fet format 
per Marc, Alex, Macko i Pau.

En la final infantil, l’equip de la Fa-
lla Institut format per Xavi, Leo, Luís 
i Leo, va guanyar a l’equip de la Falla 
L’Estació integrat per Carles, Josep, 
Raul i Pau.  En quan a la final femenina 
l’equip de la Falla Casa d’Alonso inte-
grat per Ana, Mireia, Silvana, Laura i 

Maria Rosa va guanyar a l’equip de la 
Falla Barri Sant Francesc integrat per 
Ainoa, Marina, Sara i Blanca.

Finalment, en la final d’homes de 
primera categoría, l’equip format per 
Sergio i Joan de la Falla Institut va de-
rrotar al segon equip de la mateixa 
comissió format per Xauxi, Carlos i 
Salelles. El lliurament dels premis, en-
mig d’un gran ambient, va ser presidit 
per la Fallera Major d’Oliva Estefanía 
Chover.

La Jugadora del Club de Pilota Oliva Silvana Llopis es va proclamar 
Campiona Autonòmica de Raspall de quarta categoría en derrotar en 
la gran final de la competició a la jugadora Maria del Club de Pilota 
Valenciana de Rafelbunyol en una partida molt disputada amb resultat 
final de 25 a 20 a favor de l’olivera. La partida es va disputar a Sueca.
Al finalitzar la partida Silvana va rebre el trofeo de campiona de mans 
de Celia Beltrán, regidora d’esports de Sueca, Salvi Pardo, Tinenta 
d’Alcaldia de la Llosa de Ranes i Pau Gallego, Vicepresident de Raspall 
de la Federació de Pilota Valenciana, que van fer el lliurament dels 
premis i medalles.   Prèviament el passat 4 de març Silvana Llopis es 
va imposar en semifinals a la jugadora de Genovés per un clar 25 a 
10.

Les dos jugadores que van protagonitzar la final. 

Silvana Llopis, campiona 
individual de Raspall de 
quarta categoría
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